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Naczelnem zadaniem Zarządu Koła Medyków w roku spra
wozdawczym wespół ze specjalnie w tym celu wyłonioną komi
sją Walnego Zgromadzenia było wprowadzenie w czyn ucliwały 
Walnego Zgromadzenia,  dotyczącej przekształcenia Koła Medyków 
w instytucję samopomocową.  Miało to być ukoronowaniem do
tychczasowej akcji, która przez szereg lat dążyła i rozwijała się 
głównie z myślą niesienia kolegom medykom jaknajdalej idącej 
pomocy w ich ciężkiej sytuacji materjalnej.

Komisja,  w której skład m. inn. wchodziło Prezydjum 
Koła, opracowała memorjał do Wysokiego Senatu Uniwersytetu 
Warszawskiego,  przedstawiający całokształt życia Koła i jego 
rzeczywisty charakter samopomocowy,  oraz przedstawiła projekt 
nowego statutu, zawierający zmianę nazwy i uwzględniający po
prawki uchwalone na Walnem Zgromadzeniu. Senat  Uniwersy
tetu Warszawskiego wyłonił komisję, która, rozpatrzyła sprawę 
przekształcenia się Koła, a następnie uchwałami z dn. 21. V. 
30. VI. i 8. X. przychylił się do stanowiska Zarządu i Komisji, 
zatwierdzając projektowany statut i uświęcając charakter samo
pomocowy Koła, którego pełna nazwa, zgodnie z uchwałą Waln. 
Zgromadź.,  brzmi obecnie Koło Medyków Stowarzyszenie Samo
pomocowe Studentów medycyny U. W..

W związku z tem dążeniem stały starania Zarządu w celu 
dalszego rozwinięcia działalności agend samopomocowych,  a więc;
1. Sekcji pomocy materjalnej, w której ogólna suma wydanych 
pożyczek wzrosła do 84.346. zł. 55 gr., która zwróciła szczególną 
uwagę na dział pomocy doraźnej przez zwiększenie liczby poży
czek krótkoterminowych t. zw. „honorówek“ . 2. Również referat 
obligów oparty na zasadzie udzielania pomocy wszystkim stara
jącym się podniósł swe świadczenia do sumy 11397.10 zł. 3. Biuro

Sprawozdanie z działalności za okres 16 XI. 29 r. — 10 XI. 30 r. (rok 
sprawozdawczy kasowy od dn. 15 X. 29 r. do dn. 15 X. 30 r.).
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pośrednictwa pracy, dzięki nawiązaniu kontaktu z szeregiem 
organizacji, jak również przeprowadzonej intensywnej propagandzie,  
mogło dostarczyć 315 posad, nie licząc już uzyskania płat
nych zajęć na matchach piłki nożnej, kolonjach, półkolonjach i t.p.

Na specjalną uwagę zasługuje w całym tym dziale sprawa 
uzyskania bezpłatnych miejsc dla kolegów zagrożonych giuźlicą 
w sanatorjum w Rudce, gdzie prócz odpowiednich warunków 
leczniczych mogą oni korzystać z praktyki, pomagając tamtej
szym lekarzom. W zw'iązku z tem Zarząd Koła Medyków składa 
na tem miejscu gorące podziękowanie Zarządowi Sanatorjum 
w Rudce z p. Prezesem Emilem Gerlachem na czele, który, 
rozumiejąc ciężkie warunki zdrowotne niezamożnych kolegów', 
przychylił się do prośby Zarządu Koła Medyków.

Nie mniej ważną kwestją życia medycznego jest sprawa 
mieszkaniowa, jak również kwestja pomieszczenia dla Koła M e
dyków, którego szczupły lokal w znacznej mierze utrudnia inte- 
sywną pracę naszego stowarzyszenia. W tym względzie Zarząd 
K. M. przedsięwziął następujące kroki: wystąpił z inicjatywą 
budowy Domu Medyków, który mieściłby lokale biurowe Koła, 
salę na odczyty, zebrania naukowe i towarzyskie, salę do mikro
skopowania, bibljoiekę, czytelnię, bufet, kuchnię i t. p.. Przy tem
0 ile by pozwoliły na to względy natury formalnej i materjalnej, 
rozwiązaćby tu odrazu można kwestję mieszkań dla koleżanek.

W celu zrealizowania tego przedsięwzięcia Zarząd K. M. 
zwrócił się do Wysokiego Senatu U. W. z prośbą o przyznanie 
pod budowę domu medyków placu przy ul. Oczki, znajdującego 
się między gmachem Medycyny Sądowej i Apteki Wzorowej.  
Senat po wyłonieniu komisji i przedstawieniu przez Zarząd K-M. 
danych, dotyczących domu i podstaw finansowych realizacji 
projektu, przyznał plac Kołu Medyków i poparł starania czy
nione w tym kierunku na terenie Ministerstwa Robót  Publicz
nych. Ministerstwo Robót Publ. przychyliło się do podania K. M. 
w dn. 9. X. 30 r., to też z tą chwilą akcja cała będzie mogła wejść 
na konkretne tory, gdyż dotychczas brak odpowiedzi w kwestji 
placu paraliżował wszelkie poczynania. To też wyłoniony komi
tet budowlany nie mógł ^realizować opracowanego planu i mu
siał się ograniczyć do sporadycznych wystąpień. Została więc 
przeprowadzona częściowo propaganda drogą wydrukowania
1 rozesłania 3 tys. ulotek, umieszczenia w „Nowinach lekarskich", 
„Medycynie Warsz.“, oraz w kilku pismach codziennych w War
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szawie i na prowincji artykułów w tej sprawie, oraz spopulary
zowania tej myśli wśród P.P. Profesorów, miarodajnych czynni
ków i w społeczeństwie, W celu poszerzenia terenu pod budowę 
domu, wystąpiono również do M. S. Wojsk, o przyznanie lub 
wydzierżawienie pasa ziemi, będącego w używaniu Wyższej 
Szkoły Woj. i przylegającego do oddanego nam placu. Założono 
również konto budowy domu w P. K. O.

Konkretny wynik dotychczasowej akcji przedstawia się jak 
następuje:

Wpłynęło ofiar na sumę 1,392 zł. 95 gr. z czego od Klubu 
Medicus 300 zł., od Izby Lekarskiej w Lublinie 300 zł., od Izby 
Lekarskiej w Łodzi 200 zł., zebrane przez kolegów w Ciecho
cinku 851 zł. 95 gr., drobne 41 zł..

Na tem miejscu składamy wyżej wymienionym ofiarodaw
com serdeczne podziękowanie.

Sprawa mieszkań dla koleżanek przedstawia się następująco;
Dzięki uprzejmości Państwa Dr-stwa Rozenów został uży

czony Zarządowi Koła Medyków na kilka lat dom sześciopoko
jowy w Zdobyczy Robotniczej, w którym Zarząd postanowił 
urządzić ognisko dla koleżanek. Wystąpiono więc do odpowie
dnich czynników z prośbą o subsydjum na otwarcie tego ogni
ska. Z chwilą uwzględnienia tej prośby będzie już kwestją dni 
całkowite zrealizowanie tego projektu. Będzie to poważna ulga 
dla studentek-medyczek, które częstokroć znajdują się w cięż
kich warunkach mieszkaniowych, a Koło Medyków, nie mając 
własnych miejsc w domach dla studentek, nie mogło im dotychczas 
przyjść z pomocą.

jeżeli chodzi o mieszkania dla kolegów, to, jak corocznie, 
wyłania się kwestja kwalifikowania na miejsca w domach aka
demickich. Wćdług umowy zawartej z C.A.B.P. w 1923 r. i orze
czenia Sądu Arbitrów z 1925 r. z chwilą ukończenia kolonji 
akad. otrzymują medycy jeden pawilon na własność, chwilowo 
zaś 9*̂; wszystkich miejsc a więc jak w tym roku — 148. Na 
miejsca te jednak podług interpretacji C .A .B .P .  Koło samo kwa
lifikować nie może i powinno się w tym względzie porozumieć 
z Bratnią Pomocą U. W., która ma wydawać w sprawie zakwa
lifikowanych przez Koło kolegów swoją opinję. Zarząd Koła 
Medyków, stojąc na stanowisku, że Koło jest jedyną osobą 
prawną, mogącą z tych miejsc korzystać zaprotestował przeciwko 
takiemu stawianiu kwestji. Rozumiejąc jednak potrzebę kolegów.
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dla których możliwie jaknajszybsze otrzymanie kwalifikacji jest 
niezbędne, i nie widząc narazie możności załatwienia konfliktu 
w przeciągu krótkiego czasu, był zmuszony w tym roku jeszcze 
zgodzić się na wspólną częściową kwalifikację z Bratnią Pomocą 
U. W., z tem jednak, że sprawa zasadnicza nie została przez to 
załatwiona i musi być kwestją dyskusji i ostatecznego zlikwido
wania w jaknajbliższym czasie. Jednocześnie Zarząd Koła Medy
ków, będącego obecnie stowarzyszeniem samopomocowem,  zło
żył podanie do C. A. B.P.  o przyjęcie w poczet jej członków. 
Ewentualne pomyślne załatwienie tej sprawy rokowałoby osta
teczne zlikwidowanie wyżej wymienionego konfliktu.

Drugim ważnym momentem, na który ustępujący Zarząd 
zwrócił uwagę, były sprawy dotyczące terenu ogólnomedycznego 
i akademickiego,  jak również reprezentacja Koła nazewnątrz.

Jak corocznie brało Koło Medyków udział w pracach
O.Z.  A. T .  M., uczestnicząc przez swych delegatów w zjazdach w 
dniach 31. XII. 29 r., 29. V. 30., 29. VI. 30 r., 19. X. 30 r., na których 
oprócz wewnętrznych spraw O.Z.  A.T.  M. rozpatrywano kwestje 
dotyczące ogółu medyków, a więc doktoratów naukowych i zwy
czajowych, przymusowych praktyk lekarskich po ukończeniu it.  p. 
Zarząd Koła Medyków występował niejednokrotnie wspólnie 
z Prezydjum O.Z. A.T.M.  w sprawach ogólnomedycznych na te
renie warszawskim. Z ramienia delegacji warszawskiej weszli 
w skład władz O. Z. A.T .M.  kol. Odrzywolski (jako orezes) oraz 
kol. kol. Serini, Wigurzanka, Stępniewski i Bohdanowicz. Kol. Se- 
rini i kol. Wigurzanka z ramienia O.Z.  A.T.  M. oraz kol. Rutkie
wicz i kol. Dr.JTrojanowski, jako Prezydjum Wszechsłowiańskiego 
Związku Medyków, uczestniczyli w zjeździe tej organizacji 
w Splicie, gdzie zajmowano się szeregiem spraw dotyczących 
współpracy medyków państw słowiańskich.

Z innych wystąpień nazewnątrz należy wymienić zorgani
zowanie dwu wycieczek zagranicznych o charakterze reprezenta
cyjnym, naukowym i towarzyskim; jednej do Czechosłowacji 
i Wiednia, drugiej do Rumunji, Bułgarji i Turcji. Nawiązano 
ścisły kontakt ze stowarzyszeniami medycznemi na terenie Ru
munji (Jassy, Bukareszt, Cluj) i w Turcji (Konstantynopol) oraz 
pogłębiono istniejące już stosunki z medykami czeskimi, sło
wackimi i bułgarskimi (Praga, Bratislawa, Sofja). Kontakt utrzy
mywany jest przez stałą korespondencję i będzie rozwijany drogą 
obustronnych wycieczek.
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z  działalności Koła na terenie ogólnoakademickim należy 
wymienić pracę w Komisji Zdrowia przy C. A. B. P.. Komisja ta, 
w której pracuje szereg kolegów z ramienia Koła, w tem 5-ciu 
delegatów Zarządu, zajmuje się kweslją zdrowotną na terenie 
środowiska warszawskiego 'akademickiego.  Przeprowadza ona 
doroczne badania mieszkańców Domów Akademickich, inspekcje 
zdrowotne w domach, ogniskach i kuchniach akademickich, oraz 
prowadzi ambulatorjum na terenie Kolonji przy ul. Grójeckiej. 
Aktualne również są kwestje ambulatorjum przy ul. Górnośląskiej, 
sprawa oddzielenia zagrożonych gruźlicą kolegów i t. p.. Prze 
wjdniczącym Komisji był kol. dr. Nauman, obecnie kol. Uszycki.

Podczas III dorocznego kursu dokształcającego dla lekarzy 
w Ciechocinku w roku bieżącym urządzono wystawę pomocy le
karskich z uwzględnieniem wydawnictw medycznych. Koło Me
dyków uzyskało miejsce na swoje stoisko bodaj w najlepszym 
punkcie tuż przy sali wykładowej,  wszyscy więc uczestnicy mu
sieli przechodzić obok wystawionych eksponatów. Stoisko na
sze wywarło b. dobre wrażenie na uczestnikach.

W trzy dni później odbył się zjazd „przeciwreumatyczny” 
w Inowrocławiu, gdzie również dzięki ofiarności kolegów medy
ków, przebywających w Ciechocinku, urządzono także stoisko, 
oraz sprzedawano nasze wydawnictwa, imprezy całkowicie się 
udały tak pod względem finansowym, jak i propagandowym. 
Ró\vnocześnie prowadzono intensywną propagandę idei budowy 
domu medyków, która wywołała żywe zainteresowanie.

Z wystąpień oficjalnych Koła Medyków należy zaznaczyć 
obecność przedstawicieli Zarządu na bankiecie ku uczczeniu za 
sług prof. Dr. K. Noiszewskiego, oraz na akademji ku czci ś. p. 
prof. Dr. S. Budzyńskiego.

Koło Medyków wzięło również udział w pogrzebie ś. p. 
prcf. E. Żebrowskiego, (na którym z ramienia Koła żegnał Zmarłego 
kol. Odrzywolski) i ś. p. prof. K. Noiszewskiego. W obu wypad
kach asystę do sztandaru Uniwersyteckiego stanowili członkowie 
Kcła.

W związku z akcją komitetu budowy pomnika ku czci po
ległych członków służby zdrowia Zarząd K. M. zgłosił swą 
współpracę w dziedzinie propagandy idei budowy pomnika. 
Zaiząd nawiązał również przez odpowiednie sekcje kontakt 
z szeregiem towarzystw jak; Związek Lekarzy Państwa Pol. Stow. 
ekarzy polskich. Klub Lekarzy. Tow. przeciwgruźlicze, polski
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Czerwony Krzyż, Tow. Eugeniczne, wreszcie z ostatnio powstałym 
Zjednoczeniem lekarzy b. absolwentów Uniw. Warszaw, po roku 
1915, (prezesem którego jest p. dr, A. Pietrasiewicz — były pre
zes .. założyciel K. M.) i t. p..

Dorocznym zwyczajem urządzono tradycyjny opłatek, na 
który przybyli członkowie łionorowi Koła. W miłym nastroju, 
przy świetle przybranej choinki odbyło się „słodkie przyjęcie“ , 
przeplatane serdecznemi przemówieniami i śpiewem kolęd. 
W Wielką Sobotę natomiast ,  również w bufecie K. M. odbyło 
się „Swięcone“ dla współpracowników i członków Koła. Świę
cone zaszczycił swą obecnością Opiekun Koła p. prof. Czubalski. 
Podniosły nastrój panujący wśród zebranych przyczynił się do 
jaknajlepszych wspomnień z odbytej uroczystości.

Jeżeli chodzi o kwestje natury ogólnej, to Zarząd czynił 
starania o ustawienie przystanku tramwajowego iinji „Z“ przy 
gmachu „Anatomicum", niestety sprawa ta ze względów na tru
dności techniczne dla dyrekcji tramwajów, nie została załatwiona 
pomyślnie.

Następnie w ostatnich dniach Zarząd zwrócił się do W y 
sokiego Senatu z prośbą o przyznanie absolwentom praw do 
wszelkich ulg i świadczeń, z jakich korzystają akademicy, a więc 
zniżki kolejowe i tramwajowe, korzystanie z bibljoteki U. W. 
i t. p.. Sprawa jest obecnie w toku z widokami pomyślnego za
łatwienia.

Również w roku bież. Koło zajęło się szerszą propagandą 
wśród młodszych kolegów: więc Sek. Społeczna urządziła zebra
nie informacyjne dla kolegów I roku, na którem p. dr. Manteuf
fel wygłosił referat p. t. „Studja na wydz. lekarskim", oraz p. dr. 
Bohdanowicz „Organizacja Koła Medyków". Zainteresowanie 
kolegów było dość duże.

Pozatem rozrzucono ulotki o Kole, oraz wygłaszano krótkie 
informacyjne komunikaty i t. d..

Wreszcie, Zarząd pomny na uchwałę Walnego Zgromadze
nia w sprawie dostarczania zwłok żydowskich do prosektorjum, 
wystosował memorjał do Rady Wydziału Lek. powołując się na 
uchwałę Wysokiego Senatu U. W. w tej sprawie, powzięto w ro
ku 1926. Rada Wydziału Lek. zarówno jak i Wysoki Senat sta
nęły na gruncie poprzedniej uchwały.

Jeżeli chodzi o prace w poszczególnych agendach,  to i tu 
należy podkreślić ich rozwój. Dotyczy to szczególnie Sek. W y 
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dawniczej, która wydała takie podręczniki, jak „Zarys anatomji 
prawidłowej układu nerwowego",  „Farmakologja",  „Szemat ba
dania cliorych“ i inne. Sek. Naukowa poza zwiększeniem ilości 
pomocy naukowych, rozpisała w r. ub. konkurs na prace naukowe, 
z nagrodami,  łącznie na sumę 600 zł., utworzyła specjalne sty- 
pendjum dla kolegi pracującego naukowo.

Sekcja Wych. Fiz. zorganizowała szereg podsekcji: jak 
tennisową, pływacką, szermierki, gimnastyki rytmicznej i t. p. 
pozatem urządziła doroczny turniej tennisowy o mistrzostwo wy
działu lek.. Projektowano wycieczkę sportowo-turystyczną do Za
kopanego w czasie ferji Bożego Narodzenia; wycieczka niestety 
nie doszła do skutku z powodu braku zgłoszeń uczestników.

W roku bieżącym członkowie Zarządu Koła, Sekcji towarzy
skiej, kółka pedjatrycznego byli podejmowani dwuk^ętnie nad
zwyczaj gościnnie raz przez J. M. Pana Rektora Prof. Dr. M.^Mi
chałowicza, drugi raz przez Pana Prof. Dr. F. CzubalskiegCK

Przechodząc do szczegółowego sprawozdania, pragniemy 
złożyć w tem miejscu jaknajserdeczniejsze podziękowanie 
sokiemu Senatowi U. W. z Ich Magnificencjami P. P. Rektora.;;  ̂
mi prof. Dr. T. Brzeskim i prof. Dr. M. Michałowiczem na czele. 
Radzie Wydziału Lekarskiego z P. P. Dziekanami Prof. Dr. 
K. Orzechowskim i prof. Dr. A,, Leśniewskim na czele; nadzwyczaj 
serdecznie dziękujemy Panu Profesorowi Dr. F. Czubalskiemu, 
Opiekunowi Koła, za bardzo życzliwy stosunek do organizacji 
naszej, za nieszczędzenie ani swego cennego czasu, ani trudu dla na
szych spraw, za łaskawe wzięcie udziału w wycieczce* czeskiej 
i proA^adzenie jej i za te wszystkie przykrości i niewygody, jakie 
znosił, bardzo Go przepraszamy.

Równocześnie gorąco dziękujemy Tym wszystkitii, którzy, 
rozumiejąc potrzeby młodzieży medycznej i Koła, dawali dowody 
Swej życzliwości i szli z pomocą medykom.
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Sekcja Pomocy Materjalnej.
, Wzorem lat ubiegłych praca w Sekcji Pomocy Materjalnej 

rozwijała się w dwóch zasadniczych kierunkach, w organizacji 
wewnętrznej i akcji zewnętrznej, polegającej na utrzymaniu kon
taktu z organizacjami społecznemi, idącemi z pomocą młodzieży 
medycznej.

W wewnętrznej organizacji wprowadzono cały szereg zmian, 
mających na celu sprawniejszą i sprężystszą działalność sekcji

Dział pożyczek doraźnych został zupełnie wyodrębniony 
wydawano je odrazu po podpisaniu przez petenta zobowiązania 
a w ostatnich dniach dla jeszcze większego udogodnienia, wpro 
wadzono nawet wpłaty w S. P. M.. Wiele bardzo starań włożono 
aby ściągnąć zaległości od dawnych dłużników, w c^em najwię 
kszą trudność stanowiło uzyskanie adresów.

Podobnie jak w roku ubiegłym od kolegów, kończących 
btudja pobierano weksle, żyrowane przez dwie osoby. Dział 
wekslowy z Referatu Obligów został przeniesiony do Sekcji Po
mocy Materjalnej. Posiedzenia Komisji Kwalifikacyjnej, w której 
zakres wchodziło rozpatrywanie podań o pożyczki, prolongaty, 
popąrcia w sprawach stypendjalnych, zwolnienia z opłat czesnego 
i egzaminów, kwalifikacje mieszkaniowe, jako też podań, doty
czących Biura Pośrednictwa Pracy, odbywały się raz w tygod
niu.

Zaprowadzono specjalny dział wydawania ubrań, narzędzi 
i t. p, za zobowiązaniami pieniężnemi — z bardzo odległemi 
terminami. Rozdano cały szereg książek naukowych, ofiarowanych 
przez pana prof. Dr. Fr. Krzyształowicza i pana doc. Dr. Z. Mi
chalskiego, za co Im w tem miejscu składamy serdeczne po
dziękowanie.

Dostosowując się do coraz większego rozwoju Sekcji Po
mocy Materjalnej, wprowadzono cały szereg ulepszeń w dziedzi
nie księgowości, jak np. wprowadzono księgę wekslową Koła 
Medyków i Stowarzyszenia Lekarzy Polskich, terminarz wekslo
wy, księgę kasową St. Lekarzy Polskich, księgę wieczystą poży
czek doraźnych, księgę zobowiązań pożyczek doraźnych i t. p..

Praca zewnętrzna S. P. M. odnosiła się do utrzymania kon
taktu ze Stowarzyszeniem Lekarzy Polskich, Towarzystwem Le- 
karskiem i Związkiem Stypendystów, których to Instytucyj wy
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dajną, a bezinteresowną pomoc młodzieży medycznej z gorącą 
wdzięcznością i głębokiem uznaniem należy podkreślić.

Prezydjum Komisji dla spraw studenckich przy Stow. Lek. 
Polskich, przewodniczącym w tym roku jest pan doktór Antoni 
Krzyczkowski, w sposób wysoce życzliwy starało się o utrzyma
nie jaknajściślejszej łączności z Kołem Medyków,.

Na posiedzeniu Prezydjum Komisji delegaci Koła Medyków 
opinjowali podania petentów. Wspólnemi staraniami Komisji dla 
spraw studenckich Stowarzyszenia Lekarzy Polskich i S. P. M. 
zostały uzgodnione księgi rachunkowe i podjęta bardzo energicz
na akcja ściągania zaległości od dawnych dłużników.

Zarząd T-wa Lekarskiego i Związku Stypendystów również 
zasięgał opinji delegatów Koła Medyków w sprawie podań o sty- 
pendja.

W roku sprawozdawczym założonych zostało 6 nowych 
fundus<iów pożyczkowych i 2 stypendjalne:
1. Ku uczczeniu ś. p. Prof. Dr. Edwarda Żebrowskiego

za pośrednictwem Wydz. Ofiar Kurjera
Warszawskiego Zł. 250.—
Zarząd Koła Medyków wyasygnował „ 150.—

2. Ku uczczeniu ś. p. Kol. Landaua
za pośrednictwem Wydz. Ofiar Kurjera
Warszawskiego wpłynęła ofiara zł. 1000.—

3. Ku uczczeniu ś. p. Kol. Miętusa
od kol. kol. V. kursu wpłynęła ofiara „ 78.80

4. Na założenie funduszu pożyczek doraźnych
od klubu „Medicus" wpłynęło „ 300—

5. Na założenie funduszu pożyczek doraźnych
Zarząd Koła medyków wyasygnował „ 2000.--

6. Ku uczczeniu ś. p. D-ra K. Zielińskiego
wpłynęło za pośrednictwem Wydz.
Ofiar Kurjera Warszawskiego „ 1.161.—
Zarząd Koła Medyków wyasygnował „ 100.—

7. Ku uczczeniu ś. p. D-ra H. Zawistowskiego
wpłynęła ofiara na stypendjum od p. Prof.
W. Orłowskiego i Asystentów 1. kliniki
Wewn. „ 523.—

8. Zarząd K. M. wyasygnował na stypendja
dla 3 kolegów „ 3600.—
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w  roku sprawozdawczym na istniejące fundusze S. P. M. 
wpłynęły następujące ofiary:
1. Na fundusz Imienia ś. p. I. Gromadzkiej

Za pośrednictwem Wydz. Ofiar Kurjera
Warszawskiego zł. 90.—

2. Na fundusz Imienia ś. p. L. Gallówny
za pośrednictwem Wydz.  Ofiar Kurjera
Warszawskiego „ 300.- -

3. Na fundusz ś. p. D-ra E. Lewensterna
za pośrednictwem Wydz. Ofiar Kurjera
Warszawskiego „ 562.—

4. Na fundusz własny K. M. zł. 7083.50

5. Na fundusz poż. krtrm. Im. D-ra Zawi
stowskiego za pośrednictwem Wydz.
Ofiar Kurjera Warszawskiego zł. 170.—

6. Na f. poż. Im. Dr. Habdank-Watraszewskiego „ 100. -

7. Na. f. poż. im. ś. p. Fr. Zielińskiej „ 814.—

8. Na f. im. ś. p. prof. Sz. Dzierzgowskigo „ 400.—

9. Na f. im. ś. p. kol. Miastkowskiego „ 3.60

10. Na f. im. ś. p, kol. Czarkowskiego „ 15.—
Łącznie wpłynęło na  S. P. M. zł. 18300.90

A KOMISJA KWALIFIKACYJNA.

Wpłynęło podań o pożyczki
Stan funduszów na dzień 14 X. 1930 r.

1. Fundusz pożyczkowy im. ś. p. 1. Gromadzkiej 
Saldo na dzień 15 X. 1929 r. zł.
Wpłynęły ofiary na sumę „
Kary
90 zwrotów rat pożyczek na sumę „

571.—

193.95
90.—

r.0 .70
4627.40

Razem wpływów zł. 5022.05
Wypłacono 47 pożyczek na sumę „ 4601.—

Saldo ua dzień 14 X. 1930 r. „ 440.05
Stan dłużników zł. 11967.10
Stan stały funduszu „ 12407.15
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2. Fundusz pożyczkowy im. ś. p. kol. Z. Żebrowskiego
Saldo na dzień 15 X 1929 r. zł. 0.—
Saldo na dzień 14 X. 19 O r. „ 0.—
Stan dłużników „ < 65.80
Stan stały funduszu „ 65.80

3. Fundusz pożyczkowy im. ś. p. Prof. Sz. Dzierzgowskiego
Saldo na dzień 15 X. 1929 r. zł. 100.—
Wpłynęła ofiara na sumę „ 400.—
Zwrot raty pożyczki na sumę ' „ 24.—

Razem wpływów zł. 524.—
Wpłacono 4 pożyczki na sumę „ 474.—
Saldo na dzień 14 X. 1930 „ 50.—
Stan dłużników „ 850.—
Stan st. funduszu , 900.—

4. Fundusz pożyczkowy im. Litki Gallówny.

6.

Saldo na dzień 15 X. 1929 r. n 0.89
wpłynęła ofiara na sumę n 300.—
Kary yt 10.—
16 zwrotów rat pożyczek na sumę n 729.10

Razem wpływów zł. 1039.99
Wypłacono 8 pożyczek na sumę zł. 767.—
Saldo na dzień 14 X. 1930 r. fi 272.99
Stan dłużników n 1.947.90
Stan stały funduszu w 2.220.89

"undusz pożyczkowy im. ś. p. Dr. E. Lewensterna. 
Saldo na dzień 15 X. 1929 r. zł. 0.—
Wpłynęły ofiary na sumę n 562.—
Kary » 20.—
28 zwrotów pożyczek na sumę n 1532.80

Razem wpływów zł. 2114.80
Wypłacono 18 pożyczek na sumę zł. 1791.50
Saldo na dzień 14 X. 1930 r. w 323.30
Stan dłużników łł 2.387.70
Stan stały funduszu 2.711.—

^undusz własny Koła Medyków
Saldo na dzień 15 X. 1929 r. zł. 638.96
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Wpłynęło ofiar na sumę n 7083.5Ó
Kary na sumę n 112.20
99 zwrotów rat pożyczek na sumę yy 5.716.05

Razem wpływów zł. 13.550.71
Wypłacono 141 pożyczek na sumę yy 13.533.—
Saldo na dzień 14 X 1930 r. n 17.71
Stan dłużników n 14.792.95
Stan stały funduszu 14.810.66

7. Fundusz im. ś. p. kol. Landaua
Wpłynęła ofiara yy 1.000.—

• 14 zwrotów rat pożyczek yy 470.—

Razem wpływów zł. 1470.—
Wypłacono pożyczek 22 na sumę zł. 1.457.—
Saldo na dzień 14 X. 1930 n 13.—
Stan dłużników u 987.—
Stan stały funduszu yy 1.000.—

8. Funduszów pożyczkowy byłych współpracowników.
Saldo na dzień 15 X. 1929 zł. 92.50
2 zwroty pożyczek na sumę yy 55.—

Razem wpływów yy 147.50
Wypłacono 3 pożyczki na sumę zł. 147.50
Saldo na dzień 15 X. 1930 r. n 0.—
Stan dłużników » 142.50
Stan stały funduszu u 142.50

9. Fundusz pożyczkowy ś. p. kol. Z. Miastkowskiego
Saldo na dzień 15 X. 1929 r. zł. 106.—
wpłynęło yy 3.60
wpłacono 3 zwroty rat pożyczek yy 106.—

Razem wpływów zł. 215.60
wydano 3 pożyczki na sumę tt 206.—
Saldo na dzień 15 X. 1930 r. n 9.60
Stan dłużników yy 1 0 0 . -
Stan stały funduszu yy 109.60

10. Fundusz pożyczkowy im. ś. p. Rektora Brudzińskiego
Saldo na dzień 15. X. 29 r. zł. 70. -
Kara 5.—
7 zwrotów rat na sumę n 420.—

Razem wpływów zł. 495.—
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Wypłacono 10 pożyczek na sumę „ 465.—
Saldo na dzień 15. X. 1930 r. , 30.—
Stan dłużników „ 1.975.—
Stan stały funduszu ,, 2.005.—

11. Fundusz stypendjalny im. Rady Wydziału Lekarskiego U. W. 
Saldo na dzień 15. X. 1929 r. „_____________ 1 —
1 zwrot pożyczki ,,_____________ 7.—

Razem wpływów zł. 14.—
Wypłacono 1 pożyczkę na sumę ,, 7.--
Saldo na dzień 14. X. 1930 r. „ , 7.—
Stan dłużników ,, 1.600.—
Stan stały funduszu ,, 1.607.—

12. Fundusz pożyczkowy im. Dr. K- Rychlińskiego.

13.

Saldo na dzień 15. X. 1929 r. ‘ — .12
5 zwrotów rat pożyczek łJ 100.—

Razem wpływów zł. 100.12
Wydano 3 pożyczki na sumę 60.—
Saldo na dzień 15. X. 1930 r. 40.12
Stan dłużników 35.60
Stan stały funduszu >> < 75.72

Fundusz pożyczek krótkoter. im. ś . p. Dr. Zawistowskiego.
Saldo na dzień 15. X. 1929 r. — .—
Wpłynęło ofiar na sumę 170.—
5 zwrotów rat pożyczek 200.—

Razem wpływów zł. 370.
Wypłacono 1 pożyczkę na sumę 200.—
Saldo na dzień 14. X. 1930 r. 170.—
Stan dłużników M 730.—
Stan stały funduszu .900.—

Fundusz pożyczkowy im. Oficerów Medyków
Saldo na dzień 15. X. 1929 9.40
5 zwrotów rat pożyczek >> 140.—

Razem wpływów zł. 149.40
Wydano 3 pożyczki na sumę 94.—
Saldo na dzień 14. X. 1930 r. >1 55.40
Stan dłużników n 689.—
Stan stały funduszu 744.40
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45. Fundusz  pożyczkowy im. Dr. Habdank Watraszewskiegó.
Saldo na dzień 15. X. 1929 r. ł9 11.73
Wpłynęła ofiara na sumę j ) 100.—
5 zwrotów pożyczek 188.48

Razem wpływów zł. 300.21
Wydano 3 pożyczki na sumę 311.—
Saldo na dzień 14. X. 1930 r. 5) 10.79

 ̂ Stan dłużników ? J 488.56
Stan stały funduszu ) J 499.35

16. Fundusz pożyczkowy im. ś. p. Dr. Goździckiej.
Saldo na dzień 15. X. 1929 r. ? J 440.—
8 zwrotów pożyczek na sumę 390.—

Razem wpływów zł. 8 3 0 . -
9 pożyczek wypłacono na sumę Zł. 815.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. » 15.—
Stan dłużników w 1185.—

\ Stan stały funduszu n 1200.—

17. Fundusz pożyczkowy im. śp. prof. Hornowskięgo.
Saldo na dzień 15.X.1929 r. n 21.85
6 zwrotów rat pożyczek n 260.—

Razem zł. 281.85
Wydano 5 pożyczek na sumę n 186.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. n 95.85
Stan dłużników n 1275.—
Stan stały funduszu n 1370.85

18. Fundusz pożyczkowy im. śp. prof. Bądzyńskiego
Saldo na dzień 15.X.1929 r. n 1 1 0 . -
Kary n 105.—
5 zwrotów rat pożyczek na sumę 285.—

Razem zł. 500 . -
Wydano 4 pożyczki na sumę 375.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. łł 125.—
Stan dłużników 480.—
Stan stały funduszu 605 —

19. Fundusz pożyczkowy im. śp. Fr. i Dr. K Zielińskich.
Saldo na dzień 15.X. 1929 r. n 355.—
Wpłacono ofiar na sumę n 2075.—
Kary n 39.50
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Wpłacono 69 zwrotów rat pożyczek _____ ________ 2757.—
Razem wpływów zł. 5226.50

Wydano pożyczek 56 na sumę „ 4958.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 268.50
Stan dłużników „ 7005.—
Stan stały funduszu „ 7273.50

20. Fundusz pożyczkowy im. J. Pełczanki.
Saldo na dzień 15.X.1929 r. „ 34.55
Wpłata pożyczki „___________ 34.55

Razem wpływów zł. 69.10
Wydano 2 pożyczki na sumę „ 68.55
Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 0.55
Stan dłużników „ 34 .—
Stan stały funduszu „ 34.55

21. Fundusz pożyczek doraźnych klubu ,,Medicus“ .
Wpłynęło „ 300.—
28 zwrotów pożyczek „ 700.—

Razem wpływów zł. 1000.—
Wydano 32 pożyczki „ 800.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 200.—
Stan dłużników „ 100.—
Stan stały funduszu „ 300.—

22. Fundusz pożycz, doraźnycłi im. śp. Dr. H. Zawistowskiego.
Saldo na dzień 15.X.1929 r. „ 535.—
503 zwroty pożyczek „ 12560.—

Razem wpływów zł. 13095.—
Wydano 497 pożyczek na sumę „ 12410.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 685.—
Stan dłużników „ 475.—
Stan stały funduszu „ 1160.—

23. Fundusz pożyczek doraźnych Ś. P. kol. Z, Czarkowskiego. 
Saldo na dzień 15.X.1930 r. „ 68.—

Wpłynęła ofiara „ 15.—
153 zwroty pożyczek na sumę „ 3815.—

Razem wpływów zł. 3898.—
Wydano 149 pożyczek na sumę „ 3695.-

Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 203.—
Stan dłużników „ 200.—
Stan stały funduszu „ 403.—
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24. Fundusz pożyczek doraźnych Koła Medyków.
Wpłynęło „ 2000.-
270 zwrotów pożyczek na sumę 6735.--

Razem wpłat zł. 8735.—
Wypłacono 299 pożyczek na sumę ,, 7465.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. ,, 1270.—
Stan dłużników „ 730.—
Stan stały funduszu ,, 2000.—

25. Fundusz stypendjalnychi im. Ś, P. Dr H. Zawistowskiego.
Wpłynęło ,, 523.—
Procent za 1929 r.  6.09

Razem wpłynęło zł. 529.59
Wpłacono I stypendjum ,, 100.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. „ 429.09
Stan dłużników „ 100.—
Stan stały funduszu ,, 529.09'

26. Fundusz stypendjalny Koła Medyków.
Wpłynęło ,, 3600.—
Wypłacono 3 stypendja na sumę ,, 3600.—
Saldo na dzień 14.X.1930 r. ,, 0.00

27. Fundusz pożyczkowy im. śp. kol. Miętusa
Wpłynęło ,, 78.80
Saldo na dzień 14.X.1930 r. ,, 78.80

B. REFERAT II. KWALIFIKACYJNY.

Za pośrednictwem Referatu 11. kwalifikacyjnego z funduszów 
Komisji do Spraw Studentów — Medyków przy Stowa
rzyszeniu Lekarzy Polskicłi
udzielono 55 pożyczek na sumę zł. 8660.—
Prolongowano 53 pożyczki na sumę ,. 8815.—
Wpłynęło za pośrednictwem Ref. 11. 73 zwrotów pożyczek 
do Stow. Lek. na sumę zł. 4325.—
Zakwalifikowano 25 osób na otrzymanie stypendjów z fun
duszów Zw. Stypendystów Polskich na sumę „ 6250.— 
Po 15.X.1930 r. zakwalifikowano 10 osób na otrzymanie 
stypendjów ze związku Stypendystów na sumę zł. 2000.— 
Zakwalifikowano 9 osób na otrzymanie stypendjów z U'ar- 
szawskiego Tow. Lek. na sumę zł. 3980.—
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Po 15.X.1930 r. zakwalifikowano 10 osób na otrzymanie 
stypendjów z Warsz. Tow. Lek. na sumę zł. 4870.—
Rozpatrzono podań ogółem 1286, wtem o obniżenie opłat 

egzaminacyjnych,  czesnego i w sprawach stypendjalnych 420. 
Łączne świadczenia Komisji Kwalifikacyjno-Pożyczkowej 
Referat 1.: pożyczek 1321 na sumę zł. 58586.55

prolongat 224 na sumę zł. 30718.98
Referat II.: pożyczek 109 na sumę zł. 25760.—

__________ prolongat 53 na sumę____________________ zł. 8815.—
Razem pożyczek 1430 wydano na sumę zł. 84346.55

prolongowano 277 pożyczek na sumę zł. 39533.98

REFERAT MIESZKANIOWY.

W tym roku sprawa kwalifikacji na należne Kołu Medyków 
148 miejsc w Domach Akademickich (przy ul. Grójeckiej) prze
prowadzona została w następujący sposób: Komisja Kwalifikacyj
na Koła Medyków po rozpatrzeniu 88 podań kolegów mieszka
jących już w Domach Akademickich, przesłała listę zakwalifikowa
nych kolegów do C. A. B. P., gdzie została ona zasadniczo za
twierdzona i przesłana Tow. Bratniej Pomocy S. U. W. w celu 
sprawdzenia, czy koledzy ci wobec Bratniej Pomocy nie mają 
żadnych zobowiazań. Termin wydania tym kolegom kwalifikacji 
został przez C. A. B. P. przesunięty do 1.XII.; 21 podań kolegów, 
pragnących po raz pierwszy zamieszkać w Domach Akademickich 
rozpatrzono na wspólnej komisji Bratniej Pomocy i Koła Medy
ków. F'*onieważ Bratnia pomoc zakwalifikowała 29 podań kolegów 
bez porozumienia się z Kołem Medyków, postanowił Zarząd 
Koła Medyków uzależnić ewentualne przyjęcie tych kolegów na 
nasze miejsca od decyzji Komisji Kwalifikacyjnej Koła Medyków, 
do której koledzy ci będą zobowiązani złożyć kwestjonarjusze — 
podania.

Kierownik — kol. Hanna Rozenówna 
Zastępca — kol. Witold Jaroszyński 
Sekretarka — kol. I. Moszyńska 
Referent I. — kol. M. Sobolewska 
Referent II. — kol. W. Łążyńska 
Delegat do Stow. Lek. Pol. — kol. Z. Simbierowicz 
Komisja kwalifikacyjna: wyżej wymienieni, kol. Sł. Za

krzewski, kol. S. Vogtt.
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t)yżLirowali: kol. kol. Ź. Kamieńska, M. Ryszkowska* 
J. Żeligowska, J. Gasparska, H. Leśkiewiczówna, J. Wigurzanka,’ 
W. Ciekót, Cz. Szcziibełek, K. Trzaskowski, S. Szary, K. Ur
bańczyk, J. Jezierski, W. Piasecki, Borkowski, Radwański, Guto- 
rewicz, T. Cienciała, S. Wesołowski.

W czasie ferji wakacyjnych przez miesiąc prowadził 
sekcję kol. Dr. F. Bohdanowicz, zaco Mu na tem miejscu 
dziękujemy.

Biuro Pośrednictwa Pracy.
Wzorem lat ubiegłych zasadniczem dążeniem tej agendy 

było zdobywanie nowych placówek pracy dla medyków i leka
rzy, oraz utrzymywanie poprzednio zdobytych.

W tym celu pertraktowano osobiście z miarodajnemi czyn
nikami, wysłano szereg listów, kolportowano ulotki Biura Poś
rednictwa Pracy na Zjazdach Lekarzy, rozsyłano je do szpitali, 
aptek, instytucyj o charakterze lekarskim, do pism fachowych, 
gdzie umieszczano również ogłoszenia Biura Pośrednictwa Pracy. 
Odpowiednie ogłoszenia wywieszane były w Zakładach Leczni
czych i Aptekach. O posady zwracano się do większych firm 
farmaceutycznych, szeregu instytucyj, oraz do bardziej znanych 
lekarzy.

Nawiązano kontakt ze Związkiem Kas Chorych, Powiatową 
Kasą Chorych i Kasą Chorych miasta Warszawy, -instytucje te 
obsadzały posady felczerów, lekarzy przez Biuro Pośrednictwa 
Pracy, z wyjątkiem Kasy Chorych miasta Warszawy, która w tej 
sprawie dała odpowiedź odmowną, tłomacząc się protestem Zwią
zku Felczerów.

Usilne starania o płatne dyżury, przy chorych, masaże, 
zastrzyki w, szpitalach, klinikach, prywatnych zakładach leczni
czych i u znanych lekarzy podobnie jak i w roku ubiegłym nie 
dały spodziewanych rezultatów.

Dyżury lekarskie na meczach piłki nożnej Waiszawskiego 
Okręgowego Związku Piłki Nożnej były obsadzane tylko za po
średnictwem Biura Pośrednictwa Pracy Koła Medyków przez ko
legów V-go i Vl-go kursu medycyny, oraz absolwentów, przy- 
czem po porozumieniu się z W. O. Z. P. N. wprowadzony zo
stał regulamin, obowiązujący kolegów dyżurujących na meczach
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piłki nożnej, oraz wprowadzono zmiany w sposobie rozdawania 
dyżurów, mianowicie każdy z kolegów otrzymywał kwit, który 
musiał być podpisany przez gospodarza boiska w celu stwier
dzenia obecności kolegi na meczu i tylko wtedy mógł być łio- 
norowany; w ten sposób uniknięto nieporozumień z W. O. Z. 
P. N. na skutek niewywiązywania się kolegów z powierzo:iego 
im zadania.

Zakupiono również 6 apteczek do B. P. P. z najniezbęd- 
niejszemi środkami opatrunkowemi i leczniczemi; otrzymywali je 
koledzy udający się na dyżury na mecze. Apteczki musiały być 
zwrócone najdalej w dwa dni po dyżurze. Za każdym razem 
apteczki były dokompletowywane.

mecze ligowe i  inne mecze razem
meczów by}o i---------------------------- '---------------------------- !---------------

 ̂ i 69 230  ' 299

na sumę zl. 345 690 1035

Z zajęć tycłi korzystało 29 kolegów.
W związku z tygodniem przeciwgruźliczym wystarano się

o akwizytorkę nalepek i znaczków Towarzystwa Przeciwgruźli
czego.

W sprawie posad wycłiowawców i opieki lekarskiej na ko- 
lonjach letnicłi zwracano się do:

Zarządu Kolonij Letnich im. Wawelberga; Opieki Szkol
nej; Ligi Przeciwgruźliczej; Kolonij Letnicłi dla Dzieci Koleja
rzy; Związku Obrony Kresów Zachodnich; Zarządu Kolonij Le
tnich im. Markiewicza; Związku Strzeleckiego i innych.

Zwracano się do Departamentu Zdrowia przy Ministerstwie 
Spraw Wewnętrznych i Wojewódzkich Urzędów Zdrowia o po
parcie listów do Wydziałów Powiatowych w sprawie płatnych 
posad w szpitalach, praktyk wakacyjnych, oraz angażowania stu
dentów do masowych szczepień ochronnych.

W celu dopełnienia zeszłorocznej ankiety, dotyczącej wa
runków praktyki wakacyjnej siudentów medycyny w poszczegól
nych szpitalach Rzeczypospolitej wysłano 320 listów, na które 
otrzymano 192 odpowiedzi:

Z Uniwersytetu Warszawskiego praktykowało studentów 71 
w 46 szpitalach w tem płatnie 40, bezpłatnie 31.

Z innych Uniwersytetów pracowało studentów 118 w 69 
szpitalach,

2J

http://rcin.org.pl



w  77 szpitalach studenci nie praktykowali przeważnie 
z powodu braku odpowiednich sum w budżetach.

W sprawie posad i szczepień ochronnych na terenie mia
sta Warszawy pertraktowano z Państwowym Zakładem Higjeny, 
jak również zwracano się w sprawie posad do Państwowego Za
kładu Badania Żywności.

Z instytucjami pozamiejscowemi wszelkie spraw y załatwia
no listownie.

Listów wysłano;
do szpitali 338
do lekarzy 918
do wydz. powiat 96 
innych 83
razem 1435

Komisja Kwalifikacyjna Koła Medyków wyznaczała kole
gów na zgłoszone posady. W razie potrzeby natychmiastowego 
skierowania kandydata Kierownik B. F, Pr. kwalifikował sam na 
podstawie danych, przedstawionych w kwestjonarjuszach. Wszel
kie zgłaszane posady były wywieszane natychmiast  w szafce 
Biura P. Pr. w haH’u Anatomicum.

Co miesiąc sprawozdania B. P. Pr. posyłane były do Pań
s twowego Urzędu Pośrednictwa Pracy.

Posad zgłoszono: obsadzono nieobsadzono odwołano

dla lekarzy 37 19 12 : 6

dla medyków 268 245 24
i ■ ■ ■

9

razem 315 264 36 15

Zarejestrowano w okresie sprawozdawczym medyków i le-
karzy poszukujących pracy 159, z roku ubiegłego pozostało za
rejestrowanych 292 (ogółem 451).

Z powodu zmian w warunkach materjalnych kolegów po
szukujących pracy w roku bieżącym wprowadzono obowiązek 
corocznego rejestrowania się w Biurze Pośrednictwa Pracy przez 
kolegów.

Listów otrzymano w roku sprawozdawczym 167.
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Kierownikiem B. P. P. był kolega Wojciech Zakrzewski (do 
15 marca 1930 r. kol. Jerzy Zański). Pracowali w B. P. P. kol. 
Iza Łopuska, oraz czasowo kol. Alma Zawadzka, Ryszard Braun, 
Gabler.

Referat Obligów.
W ubiegłej kadencji w trybie rozwoju Referatu zmian żad

nych nie zaprowadzono, z wyjątkiem opracowania i zatwierdze
niu przez Zarząd Koła nowego regulaminu Referatu.

Z Referatu Obligów korzystało kolegów 101.
Wydano obligów nowych 134
na łączną sumę zł. 8305.20
Z poprzedniej kadencji przyjęto zobowiązań na zł. 3091,90

Razem zł. 11397.1U
Wpłynęło tytułem spłaconych rat zł. 7438.55
Przekazano zobowiązań na Kad. 1930/31 zł. 3958.55
Pracowali w Referacie Obligów: kol. kol. Puchalska Zofja, 

Cichocka Jadwiga,  Kodejszko Eugenjusz, oraz czasowo kol. Bur- 
nówna — Kierownikiem był kol. W, Jaroszyński.

Sekcja Naukowa.
W roku bieżącym S. N. prowadziła wzorem lat ubiegłych 

wypożyczalnie preparatów histologicznych, histopatologicznych, 
neurologicznych, farniakognostycznych i wypożyczalnie czaszek.

Ze wszystkich wyżej wymienionych wypożyczalni korzystało 
w ciągu bieżącego roku osób przeszło 900. W roku bieżącym 
jak i w ubiegłych latach z wypożyczalni S. N. K- M. korzystali 
także słuchacze P. 1. D..

S. N. jak i w latach poprzednich prowadziła zapisy na tygo
dniowe ćwiczenia sekcyjne z anatomji patologicznej.

S. N. nabyła komplet preparatów histopatologicznych, otrzy
mała atlas ziół leczniczych, kupiono trzy walizki do wypożycżal- 
ni czaszek oraz zreparowano dwa mikroskopy.

Sekcja naukowa (łącznie z Sekcją Społeczną) zorganizo
wała odczyt p. dr. Hellina p. tyt. ,,Przyczyna powstawania bliż- 
niąt“ , a następnie odczyt p. dr. Misiewicz p. tyt. „Nowsze meto
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dy leczenia gruźlicy płuc“ , wygłoszony 11 czerwca b. r, w ,,Ana- 
tomicum“ .

W grudniu ub. r. został zorganizowany kurs repetytoryjny 
z anatomji patologicznej prowadzony przez p. dr. Siedlecką. 
Z kursu korzystało 22 osoby. We wrześniu b. r. został zorganizo
wany takiż kurs z anat. patol., lecz wyłącznie dla'członków K.M., 
prowadzony p. dr. Laskowskiego. Z kursu korzystało 19 osób.

W lut)»m b. r. został zorganizowany kurs masażu leczni
czego prowadzony przez p. dr. Zaorskiego. Z kursu korzystało 
24 osoby.

S. N, w zamiarze zorganizowania Kolegów, którzy zechcie
liby pracować naukowo poza obowiązującemi wykładami, ćwicze
niami, rozpisała ankietę na temat; kto i w jakim kierunku nauk 
lekarskich zechciałby pracować?

Niestety, na powyższą ankietę odpowiedziała znikoma ilość 
osób, z czego większość ustosunkowała się do współpracy nega
tywnie, podając jako dowód swej odmowy brak czasu.

S. N. pragnąc zachęcić do pracy naukowej chociaż jednost 
ki — ogłosiła konkurs z nagrodami (na sumę zł. 600) na najlep
sze prace naukowe z terminem nadsyłania prac do 1-go paź
dziernika 1931 r.

Chcąc przyjść z pomocą niezamożnemu koledze w pracy 
naukowej ustanowiła jednoroczne stypendjum w wysokości 500 
zł. dla kolegi pracującego (bezpłatnie) w Klinice, Szpitalu czy 
Zakładzie Naukowym.

Jak w latach poprzednich tak i w tym roku Naukowe Kół
ko Pedjatryczne było bardzo czynne, wobec czego szczegółowe 
sprawozdanie z pracy Kółka załączamy poniżej:

Kierownikiem S. N. był kol. Wieczorkiewicz Piotr, sekreta
rzem kol. Włoczewski Jerzy, współpracowała kol. Zapasiewiczów- 
na Zofja.

KÓŁKO PEDJATRYCZNE.
W sprawozdawczym roku rozwijało się pomyślnie dzięki 

troskliwej opiece J. M. prof. dr. M. Michałowicza, który, uczest
nicząc w zebraniach, biorąc żywy udział w dyskusjach, udzielał 
cennych wskazówek i rad, pobudzając członków kółka do pracy. 
Za ten współudział w pracach kółka są członkowie J. M. prof. 
dr. M. Michałowiczowi głęboko wdzięczni. Dziękujemy również 
pp. asystentom Kliniki Pedjatrycznej dr. dr. Stankiewiczowi, Barań

24

http://rcin.org.pl



skiemu, Popowskiemu i Bielobradkowi, którzy służyii referen
tom wyjaśnieniami i radą przy pisaniu prac.

Zebrania kółka odbywały się co miesiąc w lokalu kliniki 
Pedjatrycznej.

Następujący członkowie Kółka wygłosili referaty;
1. kol. Golba: „Sposoby przygotowania się na stanowisko 

lekarza sportowego i jego zadania“
2- kol. Szczygieł: „Zapobieganie odrze“ .
3. kol. Kosieradzki: „Kolonja dziecięca w Górce“
4. kol. Ereciński; „Żywienie zdrowego niemowlęcia“ .
5. kol. Oleszanka: .,Leczenie brónchopneumonji  u niemo- 

wlęcia“ .
6. kol. dr. Wójciak: Wrażenie z wycieczki do Szwecji - 

zjazd Pedjatrów w Sztockholmie“ .
Ogółem odbyło się 6 zebrań referatowo — dyskusyjnych

2 towarzyskie.  W zebraniach brało udział średnio 25 osób.
Prócz tego członkowie Kółka dzięki J. M. prof. dr. M. Mi

chałowiczowi byli stale zawiadamiani o zebraniach klinicznych 
P. T. P.

J. M. Prof. dr. M. Michałowicz, chcąc ożywić pracę w kół
ku przeznaczył za najlepszy referat wygłoszony w ostatnim roku 
nagrodę w postaci stypendjum na wyjazd do Szwecji na Między
narodowy Zja/d Pedjatrów'. Wyłoniona przez zebranie Kółka 
Komisja w osobach kol. kol. dr. Radulskiej, Simbierowicza 
i Erecinskiego, pierwsze miejsce przyznała Kol. Kosieradzkiemu 
za referat p. t. „Wpływ promieni pozafiołkowych na ustrój ludz- 
ki“ , drugie kol. Wójciakowi za referat: „Sposoby walki spo
łecznej z gruźlicą“ . Na wycieczkę wyjechał Kol. Wójciak z po
wodu zrzeczenia się Kol. Kosieradzkiego.

W maju b. r. odbywał się „Tydzień dżiecka“ organizowany 
przez P, K. O. D.. Wezwani do współpracy przez J. M. prof. dr. 
Michałowicza członkowie Kółka wraz z członkami Sekcji Spo
łecznej K. M. brali udział w urządzaniu , ,Tygodnia“ na terenie 
wyższych uczelni w Warszawie. Członków liczyło Kółko 37.

Kierownikiem kółka był Kol. K. Ereciński.

SeKcja Wydawnicza.
Sekcja Wydawnicza w roku sprawozdawczym dokończyła 

druk podr. „Choroby przewodu pokarmowego'* oraz wydała nastę
pujące prace:
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„Wzory historji choroby oraz badań laboratoryjnych" 
Prof. Dr. med. W. Orłowskiego.

„Schemat badania chorych chirurg, i pisania kart szpi 
talnych“ Prof. Dr. A. Leśniewskiego. 

, ,Farmakologja“ t. 1 z toks. i recept, w/g wykł. prof. 
Dr. med. J. Modrakowskiego oprać. Dr. H. 
Trzaskaczówna,

„Zarys anatomji i fizjologji ośr. układu nerwowego" 
Dr. med. Z. Messinga.

„Farmakologja“ t. II z recept, i toks. w/g wykł. prof 
Dr. med. J. Modrakowskiego,  oprać. Dr. H 
Trzaskaczówna.

W druku znajduje się nadto „Chirurgja“ t. I i 11 w/g wykł. 
prof. Dr. med. Z. Radlińskiego.

Sekcja Wydawnicza zawarła umowę z vl. Magnificencją 
P. Rektorem Prof. Dr. med. M. Michałowiczem oraz z p. Dr. 
Adj. W. Giedroyciem w sprawie wydania:

„Gruźlica wieku dziecięcego** (Prof. M. Michałowicz.) 
„Pracownia chemji fizjologicznej** (Dr. Adj. W. Gie- 

droyć),
które w najbliższym czasie, po ostatecznym wykończeniu 

rękopisów zostaną oddane do druku.
W organizacji wewnętrznej, w celu jej ulepszenia, dokonano 

pewnych prac.
Kierownikiem był kol. M. Kaczyński, współpracowała kol. H. 

Leśkiewiczówna.

SeKcja Społeczna.
Na pierwszem zebraniu Sekcji Społecznej wyłoniono'zarząd 

sekcji w osobach kol. kol. H. Leśkiewiczówna, S. Kwieciński, 
J. Wyganowski,  M. Koszla.

Jedne z pierwszych prac skierowane były ku utworzeniu 
nowej drużyny Przysposobienia Wojskowego. Niestety, pomimo 
gorliwej propagandy ze strony S. S., ilość kolegów zapisanych 
do nowej drużyny P. W. okazała się niewystarczająca do utwo
rzenia samodzielnej jednostki P. W.

Następnie przystąpiono do zorganizow'ania odczytów. W cią
gu kadencji 1929 1930 wygłoszono następujące odczyty:
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241 „Choroby weneryczne a małżeństwo" Dr. Wernic 
7 II „Zapobieganie ciąży w świetle prawa" Dr. Ba- 

becki.
1411 „Choroby weneryczne a ich uleczalność“ Dr. 

Straszyński.
28111 „Ubezpieczenia społeczne na wypadek choroby" 

Dr. Hellina,
oraz odczyt zorganizowany łącznie z Sekcją Naukową, 

dn. 21. 111. p. t. „Przyczyny powstawania bliźniąt", wygłoszony 
przez dr. Hellina. Dla nowowstępujących kol. kol. Zarząd Koła 
Medyków,  przy współudziale S. S. zorganizował zebranie infor
macyjne w dn. 7. X. 30, na którem zapoznano. kolegów z dzia
łalnością K. M. oraz zakresem pracy naukowej na Wydziale 
Lekarskim. Kwestje te omawiali dr. Bohdanowicz i dr. Man- 
teufel. Pozatem po porozumieniu się z lekarzami członkami Tow, 
Eugenicznego, wygłaszane były przez nich krótkie prelekcje na 
tematy lekarsko-społeczne w Świetlicy K. M. przy Iow.  Euge- 
nicznem. Członkowie K. M. również byli zapraszani na odczyty 
urządzane przez Tow. Eugeniczne. Dzięki uprzejmości Jego 
Magnificencji Prof. Dr. Mieczysława Michałowicza, został przez 
niego powtórzony wykład inauguracyjny p. t. „Znaczenie stanu 
lekarskiego w dziejach kultury" w sali „Anatomicum" dn. 
15 XI 1930.

Wszystkie,  wyżej wspomniane odczyty ogłaszano przez 
wywieszanie afiszów, rozrzucanie ulotek (3000), oraz przez sta^ 
rostów poszczególnych kursów. Ogółem na odczytach było około 
700 osób. Prócz ulotek i afiszów S. S. podawała komunikaty 
i wzmianki do p n s y  codziennie] przez Referat prasowy. Umie
szczano wzmianki i komunikaty w następujących dziennikach: 
„Kurjer Warszawski",  „Kurjer Poranny",  Gazeta Warszawska", 
„Gazeta Polska",  „Rzeczpospolita",  „Polska", „Dzień Polski", 
„Robotnik",  , ,ABC‘‘, oraz były zamieszczane fotografje w „Ty
godniku ilustrowanym".

Ogółem zamieszczono 12 komunikatów w wyżej wspo
mnianych pism,ach.

Z wyjątkiem ogłoszeń o Balu Medyków, wszystkie inne 
były umieszczane bezpłatnie. Wzorem lat ubiegłych zostały z(jt- 
ganizowane wycieczki do muzeum anatomji opisowej. W wy
cieczkach brały udział następujące organizacje: Polski Biały 
Krzyż, Tow. Uniwersytetów Robotniczych; oprócz wyżej wymie
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nionych towarzystw, odbyły się wycieczki towarzystw filantro
pijnych, za które S. S. otrzymała od wojewody i starosty war
szawskiego podziękowanie na piśmie.

Zwiedzanie muzeum było połączone ze zwięzłemi objaśnie
niami, wygłaszanemi przez członków S. S.. W związku z Łkcją 
przeciwgruźliczą Polskiego Komitetu Przeciwgruźliczego, S. S. 
została zaproszona do współpracy. Dzięki staraniom S. S.. zo
stały wygłoszone przez kolegów, zwerbowanych) do tej akcji, 
5-cio minutowe prelekcje w kinoteatrach), na temat walki z gru
źlicą, Wygłoszono 140 prelekcyj. Wzięto i rozprzedano 100 
egzemplarzy jednodniówki ,,Dni Przeciwgruźlicze'*.

W związku z ,,Tygodniem Dziecka“ Jego Magnificencja 
Pan Rektor Prof. Dr. Mieczysław Michałowicz zwrócił się do 
S. S. przez specjalnego delegata z propozycją zorganizow'ania 
na terenie wszystkich wyższych uczelni warszawskich , .Tygodnia 
Dziecka". Ze swej strony S. S. zaprosiła do współpracy wszystkie 
warszawskie Bratnie Pomoce oraz Koła Naukowe, przedstawiając 
im plan działania, polegający na propagandzie idei Polskiego 
Komitetu Opieki nad dzieckiem przez wygłaszanie krótkich 
prelekcyj przed wykładami oraz rozrzucaniu ulotek i rozwiesza
niu afiszów w lokalach wszystkich organizacyj akademickich. 
Kontakt z centralnym Komitetem Propagandy ,,Tygodnia Dziec- 
ka“ był utrzymywany przez Kierownika Kółka Fedjatrycznego 
K. M,, członka S, S., który brał udział w zebraniach Polskiego 
Komitetu Opieki nad Dzieckiem. Zamierzone prace zostały 
wykonane.

Jak i w latach ubiegłych, tak i w czasie obecnej kadencji 
S. S. przystąpiła do Komisji Kulturalno-Artystycznej Między
związkowej,  dzięki czemu członkowie K. M. mogli korzystać 
przez pewien czas z biletów do kin i teatrów po bardzo zniżo
nej cenie. Lecz, mimo gorliwej propagandy, akcja ta spotkała 
się z obojętnością kolegów, tak, że S. S. nie mogła rozprzedać 
wziętych w koiTiis biletów, co zmusiło ją do zlikwidowania tej 
akcji. Ogłoszenia na wszystkie przedstawienia, wycieczki i inne 
imprezy, urządzane przez K. M. K. A. były odpowiednio przez 
Sekcję reklamowane. S. S. poczyniła kroki, celem zorganizowa
nia stałych dyżurów lekarskich w domu noclegowym przy ul. 
Dzikiej, jednak spotkała się z odpowiedzią odmowną ze strony 
kierownictwa domu, ze względu na brak pomieszczenia i środ
ków na prowadzenie stałego ambulatorjum. W związku z orga-
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hizowaniem przez K. M. kolonji letnich nad morzem dla człon
ków K, M., S. S. zajęła się propagandą tej imprezy wśród kol. 
kol., lecz wobec zbyt małej liczby osób zapisanych na wyżej 
wspomniane kolonje, zamierzania te nie odniosły pożądanych 
skutków.

S. S. wzięła czynny udział w organizowaniu zebrania infor
macyjnego w sprawie budowy domu na placu przy ul. Oczki ,  
Następnie jeden z członków prezydjum Sekcji wszedł w skład 
Komisji Zdrowia przy C. A. B. P,

W ciągu bieżącej kadencji odbyły się 4 zebrania S. S., 
ostatnio projektowane piąte zebranie Sekcji, mimo najszerszego 
rozreklamowania i mimo, że S. S. liczy około 60 członków, 
nie odbyło się z powodu zbyt małej liczby zebranych. Kiero
wnikiem był kol. W. Szawdyn; referentem prasowym kol. W. 
Szymborski.

Sekcja TowarzysRa.
Sekcja Towarzyska w loku akad. 1929-30,  podobnie jak 

w latach ubiegłych, miała na celu organizowanie imprez dochodo
wych oraz nawiązanie kontaktu towarzyskiego pomiędzy kol. kol. 
medykami; prócz tego rozwinęła szeroką działalność na nowem 
dotychczas polu, organizując wycieczki naukowo - reprezentacyjne 
do zagranicznych środowisk medycznych oraz znanych uzdrowisk.

W roku sprawozdawczym S. Towarzyska rozwinęła IX d o 
roczny Bal Medyków, który się odbył dn. 15.11.30 r. w Salonach 
Rady Miejskiej; prócz tego wspólnie z kl. , ,Medicus‘* Czarną ka
wę w dn. 23.X1.29 r. w sali Handlowców (Sienna 16) oraz zaba
wę w dn. 18.X.30 r. w 'Iow. Łowieckim (Nowy-Świat 35). Ostat 
nia z tych imprez miała na celu zaznajomienie studentów młod
szych kursów medycyny ze starszymi. IX Bal Medyków pod wzglę
dem towarzysko - reprezentacyjnym i organizacyjnym odpowie
dział całkowicie swemu zadaniu. Łączny dochód z 3 powyższych 
imprez wyniósł 6904 zł.; dochód z tegorocznego Balu był najwyż
szy z dotychczasowych.

Sekcja Towarzyska w r. sprawozdawczym prowadziła w dal
szym ciągu „Świetlicę“ Koła Medyków w lokalu T-wa Eugenicz- 
nego, (przy ul. N. Świat 1.). Koledzy, uczęszczający do „Świetlicy" 
mieli możność korzystania z szachów, warcab, ping-ponga i. t. p.
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rozrywek użyczonych łaskawie przez T-wo Eiigeniczne. Prócz tego 
celem urozmaicenia zebrań niedzielnych w Świetlicy były organi
zowane koncerty, urządzane siłami amatorskiemi kol. kol. Medy
ków. Świetlica czynna była w ciągu miesięcy zimowych 14 razy 
czyli prawie co niedziela; prócz tego w dn. 8.XII.29 r. w Świe
tlicy urządzona była ,,Choinka“ dla medyków oraz dn. 3.111.30 r. 
w ostatnią niedzielę karnawału ,,Śledź“ medyczny. Obie te im
prezy połączone były z dodatkowemi atrakcjami. Świetlica cie
szyła się znaczną frekwencią zarówno medyków jak i nie medy
ków. Maksimum frekwencji wynosiło 150 osób, minimum 40 
osób.

Sekcja Towarzyska zorganizowała w roku ubiegłym ,,Cho- 
inkę“ dla dzieci bezdomnych w schronisku przy ul. Okopowej.  
Czynny udział w organizowaniu jej brało 14 członków sekcj 
Dzieciom rozdano zabawki, książki oraz słodycze, ofiarowa 
ne przez kolegów.

Staraniem sekcji Towarzyskiej podczas ferji wielkanocnych r. 
1930 poraź pierwszy urządzone było , ,Święcone“ dla członków Koła 
Medyków, które zaszczycił swoją obecnością Opiekun Koła 
p. Prof. Dr. Fr. Czubalski; medyczne • , ,Święcone“ odbyło się 
dn. 19.1V.30 r. w lokalu bufetu Koła. Uczestniczyło w niem za 
minimalną opłatą około 40 osób.

W kwietniu 1930 r. S. Tow. zorganizowała naukowo repre
zentacyjną wycieczkę medyków warszawskich pod łaskawem 
przewodnictwem p. prof. Czubalskiego do Czechosłowacji i Wied
nia. Wycieczka ta miała na celu umożliwienie studentom polskim 
zaznajomienia się z zagranicznemi zakładami uniwersyteckiemi, 
szpitalami i uzdrowiskami, a z drugiej strcny pogłębienie kon
taktu między medykami polskimi a czeskimi, nawiązanego 
w roku 1929 przez wycieczkę studentów medycyny z Pragi do 
Polski.

S. Towarzyska w imieniu wszystkich uczestników wycieczki 
składa bardzo gorące podziękowanie Opiekunowi Koła, p. prof. 
Dr. Fr. Czubalskiemu, za to, że, pomimo trudów i niewygód 
z tem związanych, raczył wziąć udział w Wycieczce i objąć nad 
nią protektorat,

Szcegółowe sprawozdanie z powyższej wycieczki podajemy 
na innem miejscu.

Dzięki temu, że na wycieczkę do Czechosłowacji uzyskano 
subsydja (z Min. Spraw Zagranicznych 500 zł., z Rady Wydz.
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Lekarskiego 1015 zł. 31 gr. z Wszechsłowiańskiego Zw. Lekarzy 
200 zł.) ulgowe bilety kolejowe w Polsce i Czechosłowacji,  (wy
cieczka miała do rozporządzenia własny wagon, w którym odb y
ła całkowitą podróż) oraz zniżkowe paszporty, koszt jej pomimo 
rozległej trasy i 11 dni pobytu za granicą wyniósł zaledwie 175 
zł. od osoby (od lekarzy 220 zł.)

W okresie Zielonych Świąt 1930 r. S. To w. zorganizowała 
wycieczkę Medyków i młodych lekarzy do Nałęczowa, Kazimie
rza i Puław.

Wycieczka w liczbie 11 osób wyjechała z Warszawy dnia
7 VI. — wróciła dn. 10.VI.30 r. Prócz tego w dniu 28.VI.30 r, 
urządzono jednodniową wycieczkę do Sanatorjum w Rudce.

W miesiącach letnich S. Tow, poczyniła starania celem 
urządzenia kolonji letnich nad morzem, przeznaczonych wyłącz
nie dla medyków. Miejscem pobytu kolonji miała być Wielka Wieś^ 
gdzie Koło otrzymało na ten cel plac; kolonje te jednak zostały 
odwołane z powodu zbyt małej liczby kandydatów.

We wrześniu r. b. S. Towarzyska zorganizowała drugą wy
cieczkę medyczną do zagranicznych środowisk medycznych. Tra
sa wycieczki tym razem obejmowała większe miasta Turcji, Buł- 
garji i Rumunji. Wycieczka w składzie 26 osób (w tem 4 lekarzy 
i 22 studentów) wyruszyła z Warszawy dn. 15.IX.30 r. wróciła 
dn. 6.X. r. b.. Dokł idny opis przebiegu podany jest oddzielnie.

Na wycieczkę do Turcji Rada Wydziału Lek. U. W. udzie
liła subsydjum w wysokości 500 zł., uczestnikom jej przysługiwały 
ulgowe paszporty i zniżkowe bilety kolejowe. Koszt wycieczki 
wyniósł po 400 zł. od osoby (od lekarzy 431 zł. od osoby.)

W roku sprawodazwczym S. Tow. zorganizowała chóf 
męski na terenie medycyny; chór ten mn się składać z około 
40 osób; pozatem przystąpiono do z organizowania szopki me
dycznej, z której czysty dochód byłby przeznaczony na budowę 
Domu medyków.

W roku sprawozdawczym zebrań Sekcji Towarzyskiej odbyło 
się 8, na zebraniu w dn. 14.J.30 r. uchwalono Regulamin Sekcji; 
ułożony przez specjalną komisję, wyłonioną w tym celu z po
śród członków Sekcji Towarzyskiej.

Sekcja liczyła 55 członków.
Kierownikiem Sekcji był kol. Uszycki Władysław,
zastępcami kol. kol. Tokarska Hanna i Stępniewski Tadeusz,
sekretarką kol. Wanda Łążyńska.
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SPRAWOZDANIE Z WYCIECZKI DO CZECHOSŁOWACJI 
I AUSTRJI.

Dnia 24 kwietnia b. r. wieczorem wyruszyła z Warszawy 
wycieczka członków Koła Medyków do Czecłioslowacji i Austrji.

Przewodnictwo raczył objąć opiekun Koła p. profesor 
dr. Franciszek Czubalski. W liczbie 48 uczestników znajdowało 
się pięciu lekarzy i asystentów klinik Uniwersyteckich, filistrów 
Koła Medyków. Pozostali, to koleżanki i koledzy ze wszystkicłi 
kursów warszawskiej medycyny. Celem tej tak licznej wycieczki 
było zwiedzenie najważniejszycłi uzdrowisk i zdrojowisk Czecłio- 
słowacji oraz rewizytowanie kolegów Czechów w Pradze.

Około południa nazajutrz po wyjeździe z Warszawy zatrzy
mała się wycieczka w młodej (jako zdrojowisko) bo trzydzieści 
lat temu „odkrytej”, miejscowości Podebrady Lazne.

Na peronie nastąpiło powitanie przez władze państwowe 
i miejskie. Po wspólnym obiedzie wydanym przez Zarząd ką
pieliska, zwiedzili koledzy urządzenia balneologiczne Zakładu 
oraz zabytki historyczne miasta Podebrady. O zmierzchu, po 
podwieczorku nastąpił odjazd do Pragi. Niezwykle miłą 
niespodziankę urządziła wycieczce stolica. Na peroniew mo
mencie przyjęcia pociągu orkiestra w^ojskowa odegrała hymny 
polski i czechosłowacki. Mowy powitalne wygłosili: dzie
kan wydziału lekarskiego Uniwersytetu Karola 111 w Pra
dze prof. dr. Schrutz, prezes Koła Medyków Czeskich oraz jeden 
z kolegów Czechów przemówił po polsku. Profesor Czubalski 
w krótkich i nadzwyczaj serdecznych słowach odpowiedział w imie
niu polskich gości.

W ciągu sześciu dni bytności w Pradze zwiedzono wszyst
kie zakłady Wydziału Lekarskiego, mieszczące się w Albertowie, 
(dzielnica Pragi), nowy szpital miejski na Bulovce oraz niezwy
kle wspaniale urządzony „Dom dla starców sierot im. prezydenta 
Masaryka“ na Krcy. Trudno sobie nawet coś podobnego wyo
brazić. Dwadzieścia sześć gmachów, nowocześnie pod względem 
architektonicznym ujętych, w których znajduje przytułek, poży
wienie i pracę setki ludzi, zawiera w sobie piękne sale jadalne, 
sypialne, warsztatowe, szpitalne, szkolne oraz pralnię mecha
niczną, kuchnie parowe a nawet restaurację i kino.

Kolonja ta powstała wspólnym wysiłkiem społeczeństwa 
i rządu, kosztem około 200 miljonów koron...

Trzeciego dnia bytności wycieczki w Pradze, Wydział Le
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karski, oraz studenci medycyny podejmowali gości na bankiecie 
w salonach Reprezentacyjnego Domu stoł. miasta Pragi.

W niezwykle miłym nastroju wysłuchano kilkudziesięciu 
toastów i bankiet zakończono tańcami późno w nocy. Zwiedza
nie miasta oraz zabytków i muzeów (Hradcany, Muzeum Narodowe, 
kościół śvv. Wita, klasztor O. O. Premonst rantów i t. d.) umoż
liwiono dzięki autokarem, króre szybko przewoziły uczestników 
wycieczki z jednego krańca miasta na drugi.

Dnia 28 kwietnia rano, pod przewodnictwem kilku koleża
nek i kolegów czechów udano się do zdrojowiska Karlove-Vary.

Zwiedzanie źródeł, zakładów kąpielovvych oraz pięknie po
łożonego miasta trwało do późnego wieczoru. Następnego dnia 
złożono wieniec u stóp pomnika Adama Mickiewicza.

Kilkanaście kilometrów od sławnego zdrojowiska Kar- 
love-Vary leży w cudnie przez naturę uposażonej okolicy 
małe uzdrowisko Jachymov. Tu znajduje się jedna z nielicznych 
na świecie kopalni radu.

Jednocześnie bogato urządzony zakład kąpielowy (własność 
Państwa) pozwala na miejscu korzystać chorym z kuracji rado
wej i klimatycznej. Tam udała się wycieczka'dnia 29 kwietnia, 
rano. Wieczorem tegoż dnia nastąpił powrót do gościnnej Pragi. 
30-go kwietnia zwiedzano klinikę chirurgiczną, położniczą, gineko
logiczną oraz sanatorjum doktora Jedlic’ki. Popołudniu 
złożono wieńce na grobie Nieznanego Żołnierza i zwie
dzono ratusz. Wieczorem w Narodiiim Divadle podziwiali 
wszyscy piękną operę Smetany „Dalibor”. Na przedstawieniu 
jako w przededniu ,,święta pracy“ obecny był prezydent 
Masaryk.

Ranek pierwszego maja upłynął na zwiedzaniu budującego 
się domu l-ekarzy, po południu zebrali się wszyscy w lokalach 
Koła Medyków, gdzie nastąpiło oficjalne pożegnanie. Mowom 
i uściskom nie było końca. Wreszcie o godz. 4 po południu od
jechała wycieczka do Wiednia, gdzie przybyła następnego dnia
o świcie. Dzięki uprzejmości polskiego poselstwa i p. konsula 
Neumana uzyskano wygodne i tanie locum. W czasie krótkiego 
bo trzydziestoparogodzinnego pobytu zdołali koledzy zobaczyć 
„Schónbrunn' ’, letnią rezydencję cesarzy austryjackich oraz 
wiele kościołów i wspaniałych gmachów. Wieczór spędziła część 
towarzystwa na słynnym praterze.
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3-go maja rano wysłuchano Mszy św., urządzonej przez ko- 
lonję polską z okazji święta narodowego,

O godz. 15-ej przybyła wycieczka do Bratislavy, stolicy 
Słowacji. W szybkim tempie wdarto się na górę zamkową, skąd 
piękny widok roztacza się na miasto i zieloną wstęgę Dunaju. 
Oglądanie zakładów Słowackiego Uniwersytetu wypełniło kilka 
godzin pozostałychi do wieczerzy. K( ledzy Słowacy z przykrością 
żegnali gości, żądając bezwzględnie przybycia w roku przyszłym 
specjalnie do Bratislawy. Po trzech godzinach jazdy zawitała 
wycieczka do kąpieliska Trenc’anske Teplice.

4-go maja od rana jak wszędzie tak i tu zwiedzano urzą
dzenia kąpielowe oraz okolicę i park. W czasie śniadania wyda
nego przez zarząd, lekarz zakładowy wygłosił odczyt na temat 
własności Trenczyńskich wód. Po serdecznem pożegnaniu nas tą
pił tegoż dnia po południu odjazd w kierunku północnym do 
kraju. Dzięki świetnej organizacji ze strony czeskiego Koła Me
dyków można było w krótkim czasie zwiedzić prawie wszystkie 
stacje klimatyczne Rzeczpospolitej Czechosłowackiej i jedno
cześnie zadzierzgnąć węzły przyjaźni z pobratymczym narodem, 
węzły, których żadne zawiści rozerwać nie zdołają. Korzyści 
praktyczne były bardzo duże. Przy minimalnym koszcie zwie
dzono dwa kraje, znane większości jedynie z literatury a wi
dziane urządzenia szpitali, kąpielisk i zakładów opieki społecznej 
niejednemu posłużą w przyszłości za wzór przy rozbudowie ob- 
jektów tego rodzaju w kraju.

Z wielkim naciskiem należy podkreślić gościnność kolegów 
Czechów i Słowaków, którzy nie szczędzili ani kosztów ani tru
dów dla uprzyjemnienia Polakom pobytu.

Serdecznie dziękujemy kot. kol. Medykom Czechosłowac
kim z kol. prezesem Moudr’ym Mestankiem, Matulay’em na czele, 
za trudy, jakie ponieśli przez nas i za nadzwyczaj miłe.i gościnne 
przyjęcie.

SPRAWOZDANIE Z WYCIECZKI 
DO RUMUNJI, TURCJI I BUŁGARJI.

Dn. 15. IX. 30 r. wyruszyła z Warszawy wycieczka człon
ków koła Medyków w składzie 26 osób do Rumunji, Bułgarji
i Turcji. Wycieczka ta miała na celu zwiedzenie krajów połu
dniowo-wschodniej Europy, zapoznanie się z klimatem oraz za
kładami medycyny teoretycznej trzech powyższych państw oraz
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nawiązanie stosunków między medykami polskiemi, a rumuńskie- 
mi, bułgarskiemi i tureckiemi.

Pierwszym etapem podróży były Czerniowce, dokąd wy
cieczka przybyła dn. 16. IX. Cały dzień poświęcono na zwie-, 
dzanie pięknie położonego miasta i uniwersytetu, który został 
niedawno założony i nie posiada jeszcze wydziału Lekarskiego; 
poczem wycieczka udała się do Jass.  W ciągu 12 godzinnego 
pobytu w Jassach zwiedzono dość pobieżnie miasto i kliniki 
wewnętrzną,  cłiirurgiczną, ginekologiczną, chorób zakaźnych) oraz 
psycłijatryczną — wszystkie duże, nowocześnie urządzone i po
rządnie utrzymane. Wieczorem po przyjęciu, urządzonem przez 
studentów rumuńskich, wycieczka wyruszyła w dalszą drogę.

Następnym etapem był port naddunajski Galac, w którym 
wycieczka bawiła zaledwie parę godzin, poczem wyjechała do 
Constancy. Rano dn. 19. IX. 30 r. zwiedzono nieduże, czyste 
miasto; popołudniu tegoż dnia uczestnicy wycieczki udali się do 
Carmen Silvy, miejscowości położonej nad brzegiem Czarnego 
Morza, gdzie parę godzin spędzili na plaży. Następnego dnia 
zwiedzono Mamai, miejscowość, w której się znajduje letnia re
zydencja królewska — wieczorem dokończono zwiedzania miasta
i portu Constancy. Tegoż dnia wieczorem wycieczka wyruszyła 
w długą, bo aż 15 godzin trwającą podróż Morzem Czarnem do 
Stambułu, którą odbyła na lumuńskim statku „Dacia". W Stam
bule wycieczka przebywała 4 dni, podczas których zwiedzano 
historyczne i architektoniczne zabytki miasta; największe wraże
nie na wszystkich wywarły piękne meczety oraz muzeum woj
skowe; prócz tego zwiedzono gmach Uniwersytetu, szpitale i kli
niki, mieszczące się na Skutari; ze względu na remont klinik, 
nie można było się zapoznać z ich wewnętrznemi urzą
dzeniami.

Będąc w Stambule, uczestnicy wycieczki jeden dzień spę
dzili na plaży na Wyspach książęcych. Ostatniego dnia pobytu 
w stolicy Turcji, studenci medycy uniwersytetu w Stambule po
dejmowali wycieczkę polską bankietem, na którym Turcy ofiaro
wali Polakom popiersie Kemala-Paszy,  w zamian za to medycy 
polscy obdarzyli ich polskim proporcem oraz księgą pamiątkową 
„Dzieje Polski Współczesnej".

Podczas pobytu w Stambule studenci polscy mieli moż
ność zetknąć się z autentyczną egzotyką Wschodu.
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Ze Stambułu wycieczka udała się do Sofji, gdzie przebywa
ła w ciągu 2 i pół dni, podczas których zwiedzono miasto, Uni
wersytet, szpitale i kliniki; w jednej z klinik chirurgicznych ucze
stnicy wycieczki byli obecni przy kilku operacjach prof. Stani- 
szewa, dokonywanych z nadzwyczajną szybkością (oper. wyrostka 
rob. 3 i pół minuty, przepukliny 8 minut); prócz tego zwiedzo
no Biinki, piękną miejscowość kuracyjną pod Sofją, znaną z k ą 
pieli kwasowęglowych. W dn. 27. IX medycy polscy brali 
udział w bankiecie na ich cześć urządzonym, podc/.as którego 
ofiarowali kolegom Bułgarom polski proporzec narodowy i pa
miątkową księgę, odwdzięczając się w ten sposób za serdeczne
i gościnne przyjęcie.

Dalsze 2 dni poświęcono na zwiedzenie Bukaresztu, stolicy 
Rumunji i miejscowości kuracyjnej Snagow, oddalonej od Bu
karesztu o 40 kim..

Kliniki bukaresżtańskie są bardzo ładne, posiadają wszelkie 
nowoczesne urządzenia — utrzymane są w nadzwyczajnym po
rządku.

Dnia 2. X. 30 r. wycieczka przybyła do Cluj, ostatniego 
etapu podróży.

Według ustalonego programu zwiedzono miasto, szpitale, 
Uniwersytet i kliniki. Wieczorem jednego dnia uczestnicy wy
cieczki byli na operze „Cyrulik Sewilski", następnego odbył 
się bankiet, na cześć polskiej wycieczki urządzony, na któ
rym wymieniono proporce o barwach rumuńskich i polskich

W dn. 4 października wycieczka opuściła Cluj, aby udać 
się już wprost do Warszawy.

Należy zaznaczyć, że we wszystkich etapach podróży ucze
stnicy wycieczki polskiej spotykali się z nadzwyczajną gościn
nością i serdecznością studentów medycyny i innych wydziałów 
Uniwersytetów Rumuńskich, Tureckich i Bułgarskich.

SeKcja Wychowania Fizycznego.
Sekcja Wychowania Fizycznego, dążąc do spopularyzowa

nia sportu wśród medyków, starała się udostępnić kolegom ko
rzystanie z jaknajwiększej ilości jego gałęzi.

1, Jak corocznie uruchomiono i w r. b. kort tenisowy, 
który był czynny od dn. 15 kwietnia do 1 listopada. Koledzy
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mogli korzystać z kortu, wykupując abonamenty na 15 godzin 
za 17 zł., lub też zapisując się do podsekcji tenisowej i opła
cając z góry 15 zł. za sezon, za co uzyskiwali prawo do 4 go 
dzin gry tygodniowo, oraz do korzystania z kortu, gdy był wolny. 
Do podsekcji należały 32 osoby.

Urządzono turniej tenisowy o mistrzostwo Koła Medyków.
Mistrzostwo w grze pojedynczej zdobył kol. Szwarcman, 

w grze podwójnej kol. kol. Trawiński i Monasterski. Udział brało 
13 osób.

2. W miesiącach zimowych uruchomiono ping-pong w lo
kalu Koła Medyków za opłatą 50 gr. za godzinę. Urządzono 
turniej ping-pongowy o mistrzostwo Koła Medyków, które 
zdobył kol. Górnicki, oraz mecz ze vSzkołą Podchorążych Sani
tarnych, wygrany przez S. P. S..

3. Od 1 czerwca odbywały się lekcje pływania dla pań, 
prowadzone przez dr. Kuligowską.

4. Uruchomiono podsekcję Voley-ballową, opłata wynosi
ła 30 gr. za jednorazową grę.

5. Utworzono kurs gimnastyki rytmicznej dla pań, czynny 
od 1. XI. 30 r.. Uczęszcza 10 koleżanek.

6. Zorganizowano treningi pływackie w basenie zimowym, 
odbywające się raz w tygodniu.

Powstały r. z. podsekretarjat A. Z. S’u przy Sekcji Wychowa
nia Fizycznego sprzedawał w r. b. karty wstępu na basen pły
wacki, dla kolegów nie będących członkami A. Z. S’u w cenie 
5 zł. miesięcznie, oraz w miesiącach zimowych abonamenty na 
ślizgawkę w cenie 2 zł. za sezon. ^

Pozatem sekcja Wych. Fiz. zorganizowała kurs szermierki 
dla panów, gimnastykę dla pań, oraz treningi siatkowe w sali 
w miesiącach zimowych. Niestety z powodu zbyt małej ilości 
zgłoszeń nie doszły one do skutku.

Urządzono wycieczkę do Centralnego Instytutu Wychowa
nia Fizycznego na Bielanach, celem zapoznania kolegów z tokiem 
prac nad wychowaniem fizycznem.

Udział wzięło 16 osób.
Kierowniczką S. W, F. była kol. M. Serini, zastępcą i kie

rownikiem podsekcji tenisowej kol, Stanisław Trawiński. Współ
pracowali: koi. Jadwiga Zielińska, kol. Halina Hanczkówna, 
kol. Marja Suchorukow, kol. Zygmunt  Ungar.
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Sprawozdanie hasowe.
Dochód:  . . 1754 zł. 50 gr.
Rozchód:  . . 1210 zł. 78 gr.

Winni : . . 60 zł.
Z y sk : . . . .  604 zł. 02 gr,
Okazało się konieczneni skreślenie niektórych zniszczonych 

rzeczy z inwentarza sekcji; sprzedano też inwentarz podsekcji 
footballowej, zakupionej przed sześciu laty po cenie niższej od 
normalnej (faktycznie wartość zleżałego inwentarza była mniejsza). 
Skutkiem tego wartość inwentarza sekcji wynosi obecnie 620 zł. 
75 gr., podczas gdy w r. ub. wynosiła 1277 zł. 11 gr-

Dokupiono inwentarza na sumę 106 zł. 20 gr.
Skreślono inwentarz na sumę 817 zł. 72 gr.
Suma 817 zł. 72 gr. odnosi się do inwentarza skreślonego, 

tak podczas obecnej kadencji jak i podczas ubiegłej, gdyż skre
ślenie za rok zeszły odbyło się po zamknięciu bilansu i poli
czone zostało na stratę kadencji obecnej.

Bibljoteka i Czytelnia.
Rozpęd rozwojowy naszego Koła, obecnie już instytucji

o szerokim zakresie akcji samopomocowej i życia naukowego 
najlepiej charakteryzuje się w cyfrach sprawozdawczych. Działal
ność zatem Bibljoteki i Czytelni uwidoczni si“ , w porównaniii 
okresu sprawozdawczego z okresami lat akad. 1927/28 i 1928/29 
następująco: (tabl. 1.)

Z powyższego zestawienia widzimy, że Bibljoteka i Czytel
nia jest w posiadaniu 2383 dzieł (3052 t.) naukowych, 609 dziel 
(671 t.) z dziedziny nauk społecznych i beletrystyki, oraz 25 cza
sopism naukowych. Porównanie z okresami poprzednimi wskazu
je na stały rozwój Bibljoteki.

W Bibljotece pracowali jako stypendyści Koła koledzy: Dr. 
Z. Sieńkowski, A. Kacperski, i H. Szlendak. Z Czytelni korzy 
stać mogą i nieczłonkowie Koła Medyków za każdorazową 
opłatą 10 gr.. Ogólną pracę Bibljoteki i Czytelni normuje spe
cjalny regulamin, przepisy do niego oraz odnośne uchwały Za
rządu.
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X) Łącznie 2750 książek. XX) Łącznie około 6000 książek. 
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3. Zestawienie kasowe.
1. D o c h ó d ;

W Y S Z C Z E G Ó L N IE N IE Złotycłi gr-

Przekazano do Skarbu koła ogółem w 1928|29 r. 827 90

...................................................... w 1929130 r. 1309 35

W t e m :

karty wpisowe . . . . . 24 60

abonowanie książek działu społecż. i beletrystycz. 483 45

kary za przetrzymanie książek naukowych 440 25

, społecz. i belelryst. 212 75

opłaty z Czytelni , . . . . 29 20

zgubione i zniszczone książki 93 90

zaświadczenia 5 50

uregulowane zobowiązania 19 70

ll. R o z c h ó d :

WYSZCZEGÓLNIENIE Złotych Rr-

Wartość książek zakupionych w okresie sprawo

zdawczym 1928|29 r. . . . . 1.439 65

Wartość Książek zakupionych w okresie sprawo

zdawczym 1929|30 r. . . . . 2.028 35
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Wartości książek ofiarowanych nieuwzględniono, stanowią 
one przeważnie zabytek archiwalny. Bibljoteka z wdzięcznością 
przyjmuje ofiary w postaci dzieł najnowszych zwłaszcza bezpo
średnio od autorów. Dowody takiego zainteresowania naszą 
Bibljoteką dali: J. M. Pan Rektor Prof. Dr. M. Michałowicz, Pan 
Prof. Dr. W. Grzywo —Dąbrowski i Pan Dr. S. Cytronberg, Asy
stent II KI. Chor. Wew., przychodząc naszej braci z pomocą swe- 
mi dziełami. W porównaniu z okresem poprzednim wzrosły wy
datki na rzecz Bibljoteki, obok znacznie zwiększonej sumy wpły
wu, a to na-skutek ścisłego przestrzegania porządku w abonowa- 
niu książek. Mimo to, jest zaległych zobowiązań kilkadziesiąt,  
na sumę około 300 zł.. Zaledwie jedna osoba w ciągu obecnej 
kadencji uregulowała swoje zobowiązania.

Oporni koledzy zalegający w regulowaniu zobowiązań bę
dą podani do Sądu Koleżeńskiego. Należy podkreślić, że Bibljo
teka i Czytelnia Koła Medyków prawie w zupełności wystarcza 
potrzebom swych abonentów — członków, a często i gości. Za
oszczędza to w znacznej mierze czas i pomaga w studjach przy 
utrudnionem, wobec przepełnienia, korzystaniu z Bibljoteki Uni
wersyteckiej i innych. Dalszy rozwój Bibljoteki hamowany jest 
przez szczupłość lokalu. Kierownikiem Bibljoteki i Czytelni był 
kol. Sebastjan Chorzewski. W czasie choroby kierownika i w o- 
kresie wakacyj letnich sprawami Bibljoteki zarządzał z ramienia 
Komisji Wakacyjnej kol. Jerzy Puchalski, skarbnik Koła. W o- 
kresie sprawozdawczym współpracowali: kol. Henryk Piesko i p. 
Marja Pogorzelska.

Sklep.
Rozumiejąc trudne położenie materjalne w jakiem znajduje 

się większość młodzieży akademickiej a szczególniej medycznej 
sklep K. M. starał się dostarczyć ogółowi medyków a zwłaszcza 
członkom Koła możliwie wszystkie potrzebne podręczniki i po
moce naukowe po cenach o wiele niższych od cen rynkowych. 
W tym celu starano się nawiązać kontakt z firmami i księgar
niami, by móc otrzymać od nich możliwie największy rabat.

Zaledwie kilka firm zgodziło się na udzielenie sklepowi 
Koła większego rabatu i to część gotówką a część ich wydaw
nictwami. Większość tirm nie udzielała większego rabatu jak 10̂ ,̂,
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t łomacząc się tern, że z większego rabatu, mogą korzystać tylko 
członkowie związku księgarzy. Datego też obecnie czynione są, 
starania o zapisanie Koła do tego związku i o wykupienie 
patentu.

Nawiązano też kontakt i z firmami o udzielenie sklepowi 
większego rabatu na pomoce naukowe. Po dłuższych pertrakta
cjach uzyskano 20//, rabatu tak, że nawet nieczłonkowie K. M. 
otrzymują więcej niż 10^ rabatu.

Sklep posiada na składzie szereg wydawnictw z dziedziny 
lekarskiej w językach: niemieckim, rosyjskim, francuskim i ang- 
gielskim. Niejednokrotnie sprowadzono książki z zagranicy, 
przyczem książki te jak i inne obce wydawnictwa, kupione czy 
też wzięte w komis, dawano członkom Koła na obligi mimo, że 
trzeba było za nie płacić gotówką.

Poza tem jak i w latach poprzednich istniał dział sprze
daży książek komisowych celem udostępnienia nabywania i sprze
daży podręczników używanych. Prowadzono także kolportaż Ży
cia Medycznego oraz wydawnictw kół i Bratnich Pomocy innych 
środowisk medycznych.

Zwyczajem lat ubiegłych zorganizowano „tydzień taniej 
książki”, przyczem w roku bieżącym urządzono aż 2 takie „ty
godnie" w dniach od 12 do 22 — 111. i od 5 do 15— V. 30 r., by 
umożliwić nabycie książek po cenach minimalnych. Należy tu 
nadmienić, iż w roku bież. wprowadzono po raz 1 w „tanim ty
godniu" premje dla nabywających za gotówkę.

Nie zapomniano także o reklamie sklepu i wydawnictw 
Koła nazewnątrz.  Pomijając przesyłanie ulotek sklepu przy każ
dej sposobności,  wywieszono w szafce Koła na terenie Uniwer
sytetu cały szereg wydawnictw Koła, starano się w różnych 
pismach lekarskich o zamieszczenie recenzji i reklamy naszych 
wydawnictw. Urządzono w pierwszych dniach września w Cie
chocinku i Inowrocławiu w czasie Zjazdu Lekarzy stoisko z wy
dawnictwami Koła. Po potrąceniu znacznych kosztów związa
nych z tego rodzaju imprezą, osiągnięto wprawdzie tylko 200 zł. 
zysku i zamówień na 400 zł , lecz za to szeroki ogół lekarski 
miał możność naocznie przekonać się i podziwiać nasze Kcło, 
„które umie i może wydawać tak piękne podręczniki naukowe" 
Obecnie czynione są starania o reklamę naszych wydawnictw 
w biuletynach i pismach księgarskich.
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Omówiwszy tak ogólnie działalność sklepu przejdźmy do 
danych szczegółowych.

Od poprzedniego Zarządu przejęto 15.530 tomów i 80 sztuk 
pomocy naukowych.

W ciągu roku sprawozdawczego przybyło 6.531 tomów 
wydawnictw własnych, 2.346 tomów wydawnictw obcych i 502 szt. 
pomocy naukowych

sprzedano 5.538 tomów z czego
własnych wydawnictw 2.719 tomów 
obcych „ 2.819 „
pomocy naukowych 466 sztuk 

na ogólną sumę 33.722 zł. 71 gr.
Przez referat obligów sprzedano 888 tomów i 5 pomocy 

naukowych na ogólną sumę 11.397 zł. 10 gr.
W komis przyjęto 97 książek i sprzedano 85 książek uży

wanych.
Znaczków Koła sprzedano 50 szt.
Sklep czynny był codziennie o d g .  9 — 13 i od godz. 15— 18 

a w dni dyżurów Koła do godz. 19 i w soboty— od godz 9 — 13.
Stałym pracownikiem sklepu był p. C. Barbo.
Kierownikiem sklepu był kol. Vogtt  Stefan.

Gospodarz Lokalu.
W roku bieżącym w lokalu Koła przeprowadzono pewne 

zmiany. Mianowicie w celu polepszenia warunków pracy koleżan
kom i kolegom w S. P. M. zakupiono 3 stoły biurowe oraz 10 
krzeseł za sumę około 300 zł.. W bibljotece założono zamek 
elektryczny oraz zmieniono nieco urządzenie czytelni, dostosowu
jąc je do wzmożonego ostatnio ruchu.

Na dziedzińcu Uniwersytetu zainstalowana została szafka 
do wydawnictw i ogłoszeń Koła. Prócz tego 3 szafki wywieszone 
w hall’u Anatomicum do użytku S. P. M., B. P. Pr. i Sądu. 
W myśl polecenia zeszłorocznej Komisji Kontrolującej zaprowa
dzono nową księgę inwentarzową. W pracach brał udział kol. 
Eugenjusz Zarzycki, któremu niniejszem składam podziękowanie.

Gospodarz kol. Tadeusz Stępniewski.
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Sekretariat I.
Do dn. lO XI. 30 odbyło  się 36 zebrań Zarządu K. M., w tern 

3 nadzwyczajne .  Uchwał  powzięto 145. Korespondencja:  listów 
przyjęto 333; wysłano 492. Zaświadczeń do promocji  wydano 
151 członkom. Dyżury w sekretarjacie odbywały  się trzy razy 
w tygodniu;  w poniedziałki,  środy i piątki cd  godz. 17 do 19, 
podczas  feryj świą tecznych  i wakacyj riiz w tygodniu 
w środy,  od godz. 17— 19-tej. Współpracowała  kol. Helena 
Dzierożyńska,  kierownikiem był. kol. Paweł  Niekraszewicz.

Sekretarjat II.
Koło liczy obecnie:
Członków horiorowych . . .  17.

„ rzeczywistych . . . 704 (koleżanek w tem 153).
g o ś c i ..............................9 ( „ „ „ 1 ).

„ f i l i s t r ów........................121.
“ wspiera jących .  . . 75.

W  roku b ieżącym przyjęto do Koła:
Członków f i l i s t rów........................4.

„ rzeczywis tych .  . . 119.
g o ś c i ..............................4.

Zaświadczeń do promocji  wydano 151.
W pły wy wynoszą:

za składki . . . .  2,763 zł. 60 gr.
„ wpisy . . . .  123 „
„ druki. . . . 182 „ 20 „

Razem 3,068 zł. 80 gr.
za referat budowy domu . . 2,154 zł. 35 gr.

Dyżurów odbyto  109.
W związku z uchwałą  Senatu,  która zezwoliła na promocje 

bez zaświadczeń z Koła,  uzyskał  sekretar jat  U prawo  dołączania 
do  aktów uniwersyteckich druków, stwierdzających,  że dan y  
kol. jes t  członkiem Koła. Dzięki temu,  że druczki te znajdują 
się 'V aktach uniwersyteckich,  zaświadczenia o uregulowaniu wszel
kich zobowiązań  wobec Koła są w dalszym ciągu wymagane.  
Po n ad to  sporządzono dwa nowe skorowidze,  j eden  członków fili
strów, drugi  członków rzeczywistych i gości.

Kierownikiem był kol. Fremowicz  Adam, współpracowali  
kol. kol. Krawecka,  Sznelówna,  Szperówna,  Tyszkówna,  Wigu- 
rzanka i Chrzanowski.
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OPIEKUN KOŁA MEDYKÓW 

STOWARZYSZENIA SAMOPOMOCOWEGO 

STUDENTÓW MEDYCYNY UNIW. WARSZ.

Prof. Dr. med. F r a n c i s z e K  C z u b a l s h i .

CZŁONKOWIE HONOROWI.

Dr. m ed. Jan BełhowsKi

Prof. Dr. med. FranciszeK Czubalshi

Prof. Dr. med. Adam Czyżewicz

Prof. Dr. med. W ihtor Grzywo-DąbrowsKi

Prof. Dr. med. Ąntoni Gluziński

Prof. Dr. m ed. M ieczysław  K onopacki

Prof. Dr. med. Leon Kryński

Prof. Dr. med. Franciszek K rzyształow icz

Prof. Dr. med. Edward Loth

Dr. med. Klem ens Łazarow icz

Dr. m ed. Józef M azurek

Prof. Dr. med. M ieczysław  M ichałow icz

Prof. Dr. med. Jerzy M odrahowshi

Prof. Dr. med. Roman Nitsch

Dr. med. Eugenjusz Osiński

Prof. Dr. m ed. Ludwik Paszkiew icz

Dr. med. Adam Sulim a>Przyborowski.
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ZARZĄD KOŁA MEDYKÓW.

Zbigniew Juraszyński Prezes 
Janusz Zembrzuski V-Prezes 
Jan Byczek V-Prezes 
Paweł Niekraszewicz Sekretarz 1 
Adam Fromowicz Sekretarz II 
Jerzy Puchalski Skarbnik 
Hanna Rozenówna kier. S. P. M.
Witold Jaroszyński kier. Ref. Obi.
Sławomir Zakrzewski kier. Biura Pośr. Pracy 
Piotr Wieczorkiewicz kier. Sek. Naukowej 
Wacław Szawdyn kier. Sek. Społecznej 
Władysław Uszycki kier. Sek. Towarzyskiej 
Mieczysław Kaczyński kier. Sek. Wydawniczej 
Małgorzata Serini kier. Sek. Wychów. Fiz. 
Stefan Vogtt kier. Sklepu 
Sebastjan Chorzewski kier. Bibljoteki i Czytelni 
Tadeusz Stępniewski gospodarz lokalu
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KOMISJA KONTROLUJĄCA.

Przew. Odrzywolski Witold 
Vice-przew. Przyłęcki Stanisław 
Sekretarz Stokowska Jadwiga 
Członkowie: Dr. Chmielewska Alina 

,, Maciejewski Alojzy 
,, Dr. Stypułkowski Bolesław 

Szajewski Leonard

Zastępcy :

Szperówna Janina 
Kopeć Antoni 
Bolewski Jan

Na własne żądanie ustąpił kol. Stypułkowski. na jego miej
sce weszła z kolei kol. Szperówna Janina.

SĄD KOLEŻEŃSKI.

Rutkiewicz Jan — przewodniczący 
Siedlecki Zygmunt — zastępca przew. 
Lalek Stanisław — sekretarz

Ereciński Kazimierz 
Piotrkiewicz Józef 
Piesko Henryk

sędziowie

ustąpili na własne żądanie : 
kol. Dr. L. Juszkiewicz (przewodn.) 
kol. Dr. J. Jaworski 
koL Dr. A. Nauman.
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S h a r b .
Niektóre sumy wymagają wyjaśnienia;
BILANS ZAMKNIĘCIA. Stan czynny: poz. 2, 3 i 4 wykazują 

sumy,  które figurują pg. wykazu P. K. O., Banku Ziemiańskiego
i Książeczkę Oszczędnościow^ą fund. Budowy Domu K. M.; po
zycja 5 zawiera sumy wartości 2 akcji Banku Polskiego i 4-ch 
dolarówek; pozycja 6 wykazuje w'artość książek, znajdujących się 
w sklepie Koła na dzień 15.X.30 r.; poz. 7, 8, 9, 12 i 13 przed- 
stawiają wartość inwentarza, bibljoteki, wypożyczalni mikrosko
pów, inwentarza S. Wych. Fiz. i Sekcji Naukowej; poz. 10 wy
kazuje należność od kol. kol. za wydane na raty książki; poz.
11 przedstawia wykaz sum pożyczonych kol. kol. przez Sekcję Pom.  
Mat., poz. 14 zawiera sumy długów Kół Medyków Poznań, Kra
ków i Kom. Szkoły Sanitarnej; poz. 15 wykazuje należność za 
książki wysłane za zaliczeniem pocztowem; poz. 17 wykazuje za
siłek na wydanie „Życia Med.“ ; poz. 18 suma niezwrócona za 
mundury P. W. oraz wartość 11 bluz i 4 par spodni dotąd nie- 
sprzedanych.

Stan bierny: pozycja 2 przedstawia wykaz sum złożonych 
na fundusze pożyczkowe S. P. M. przez ofiarodawców (patrz 
spraw. S. P. M.); poz. 4 wykazuje sumy, jakiemi rozporzą
dza Koło na wydatki związane z wydawnictwami, udzielone Ko
łu przez Senat U. W. i Min. W. R. i O. P..
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WYJAŚNIENIA DO RACHUNKU WYDATKÓW 1 WPŁYWÓW.

Winien: poz. 1, oprócz wydatków ściśle handlowych (mater- 
jały piśmienne, telefon, koszta wysyłek i prowadzenia książek, 
prenumerata pism i t. p ), zawiera pensję dla buchaltera, wy
datki na woźnych.

Poz. 2. wykazuje koszta podróży delegatów na zjazd do 
Krakowa, oraz koszta reprezentacyjne na wycieczkach zagranicz 
nych i inne; poz. 3 zawiera 10̂  ̂ amortyzacji ruchomości, wypo 
życzalni mikroskopów, bibljoteki, Sekc. Wych. Fiz. i Sekc. Nau 
kowej; poz. 4 i 5 koszta afiszów i ulotek; poz. 6 manco skar 
bnika roku ubiegłego oraz koszta opłat manipulacyjnych w P. K. O. 
poz. 7 zawiera sumę zniszczonego inwentarza Sekcji W. F.; poz
8 stypendja bezwrotne S. P. M.; poz. 10 ofiary, złożone na 
fundusze zapomogowe przy Kole zamiast wieńców, oraz ofiarę 
30 zł. na Dom Zdrowia w Zakopanem.

Ma: Poz. 1, 2, 3, 4, 5, 6 i 7 wykazują wpływy z poszcze
gólnych agend. Poz. 8 zawiera Subsydjum z Rady Naczelnej 
do S. P. Mł. A..
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RacKuneR Bilan
na dzień 15 paź

STAN CZYNNY

Kasa . . . .
P. K. O ........................................
Książeczka oszczędnościowa na f. domu Med 
Bank Ziemiański 
Papiery orocentowe 
Sklep .
Ruchomości 
Bibljoteka
Wypożyczalnia Mikroskopów 
Referat Obligów
Dłużnicy Sekcji Pomocy Materjalnej 
Sekcja Wychowania Fizycznego 
Sekcja Naukowa
Dłużnicy . . . .
Zaliczenia . . . .
Weksle . . . . .  
Ogólnopolski Związek Towarzystw Medycznych 
Dłużnicy Sekcji Społecznej 
Sumy przechodnie . . . .

Razem zł.

5.821 18
6.218 28

10.000 —

37 50
291 153

46.893 02
4.224 24

19.891 08
1.719 57
4.004 72

51.977 53
020 75
322 52

2.925 24
110 20
171 i 90
105 —

707 54
1.150 —

157.191 80

Słownie; sto pięćdziesiąt siedem

RacKunek W y  dat
WINIEN

Koszty Handlowe 
Koszty Reprezentacyjne 
Amortyzacja 
Sekcja Społeczna 
Sekcja Naukowa 
Różne . . . .
Sekcja Wychowania Fizycznego 
Stypendja S .P. M.
Składki O. Z. A. T. M.
Ofiary . . . .
Nadwyżka

Razem zł

Prezes (—) Z. Juraszyński 
Skarbnik (—) J. Puchalski 
Buchalter (—) C. Barbo

9.915 38
1.153 76
2.907 75

17 26
14 72
81 40

817 72
3.600 —

211 50
280 —

10.483 53
29.483 02

52
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su Zamk.nięcia
dzierniha 1930 r.

STAN BIERNY

Kapitał obrotowy . . . . . 88.370 ' —

Fundusz Stkcji Pomocy Materjalnej 55.553 i 81

Fundusz Budowy Domu Medyków 1.352 95

Sekcja Wydawnicza . . . . . 11.651 24

Sumy przechodnie . . . . . 263

1
t

80

1

i
1

157.191 80

tysięcy sto dziewięćdziesiąt jeden złotych 80 groszy

k ó w  i  W p ł y w ó w .

MA

Wypożyczalnia Mikroskopów 710 90

Bibljoteka 1.216 i
Sklep . . . . . . 8.942 190

Sekcja Wychowania Fizycznego . 658 58

Sekcja Towarzyska . . . . 6.070 29

Składki . . . . . . . 3.284 —

Wpisowe . . . . . . 124 ; 60

Ofiaiy . . . . . . . 8.015 i —

Zysk ze sprzedaży książek komisowych 149 15

PKO odsetki . . . . . . 311 39

Razem zł. 29.483 02

Komisja kontrolująca 

(— ) W. Odrzywolski 

(— ) S. Przyłęcki
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